
Expedient núm.: Òrgan col·legiat:

PL/2023/14 Ple

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Caràcter de la sessió Ordinària

Tipus de convocatòria Primera

Data 28 de setembre de 2023

Durada Des de les 18.02 hores fins a les 21.47 hores

Lloc Sala de Plens 

Presidida per Martí March Cerdà

Secretària Francisca M. Adrover Cànaves 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

Càrrec Nom i Cognoms Assisteix

Batle-president Martí March Cerdà SÍ

Regidora María José Jiménez Escribano SÍ

Regidor Antoni Cànaves Capllonch SÍ

Regidora Maria Morro Cifre SÍ

Regidora Catalina Carbonell Torres SÍ

Regidor Mateu Tugores Vives SÍ

Regidora Joana Aina Campomar Orell SÍ

Regidora Stephanie Pozo Mcintyre -s’absenta de la sessió a les 18.38 hores- SÍ

Regidora Joana Xamena Cifre SÍ

Regidor Miquel Àngel Sureda Massanet SÍ

Regidor Bartomeu Cifre Ochogavia SÍ 
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ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

Càrrec Nom i Cognoms Assisteix

Regidor Josep Marquet Cerdà SÍ 

Regidor Mateu Soler Estrany SÍ 

Regidora Maite Vasallo Vilar SÍ

Regidor David Alonso García SÍ 

Regidor Miguel Ángel Torres Luque NO

Regidor Andrés Nevado Rodríguez SÍ

Excuses d'assistència presentades:

Regidor Miguel Ángel Torres Luque

Secretària Francisca M. Adrover Cànaves SÍ

Interventor Alberto Valicourt Genzor SÍ

ORDRE DEL DIA 

1.- Aprovació de les actes de les sessions anteriors 

2.- Expedient 2610/2023. Proposta per a l'aprovació, si procedeix, del Compte General
corresponent a l'exercici 2022

3.-  Expedient 3727/2023. Dació de compte de les resolucions de Batlia contràries a les
objeccions  formulades  de  conformitat  amb el  disposat  a  l’article  218  del  Reial  decret
legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les
hisendes locals (TRLHL), en redacció donada per l’article 2 de la Llei 27/2013, de 27 de
desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’administració local (LRSAL) 

4.- Expedient 3044/2023. Proposta per a l'aprovació, si procedeix, de la modificació de la
determinació de membres que exerciran el seu càrrec amb dedicació exclusiva i fixació de
les seves retribucions, prèvia ratificació de la seva inclusió a l'ordre del dia 

5.- Expedient 3058/2023. Proposta per a l'aprovació, si procedeix, de la modificació de la
determinació del règim d’indemnitzacions per assistència efectiva a sessions i despeses
ocasionades en l’exercici del seu càrrec, prèvia ratificació de la seva inclusió a l'ordre del
dia

6.- Expedient 3898/2023. Acord institucional de suport per a la declaració de bé d'interès
cultural (BIC) de l’obra de la pauma a Mallorca 
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7.- Expedient 3897/2023. Moció presentada pels grups municipals PSIB-PSOE i Més per
Pollença  en  defensa  de  la  llengua  catalana  a  la  sanitat  de  les  Illes  Balears  i  de  les
polítiques d'impuls de l'ús social del català

8.- Expedient 3912/2023. Moció presentada pel grup municipal TOTS - EL PI per una nova
regulació  turística  que  permeti  l'intercanvi  de  places  i  potenciï  el  canvi  d'ús  com  a
mecanisme de decreixement turístic

9.-  Expedient  3913/2023.  Moció  presentada  pel  grup  municipal  TOTS  -  EL  PI  per
l'eliminació total entre familiars de l'Impost de successions 

10.- Propostes / Mocions d'urgència

B) Part de control i seguiment

1. Informació de Batlia

2. Dació de compte de resolucions de Batlia

3. Precs i preguntes

Abans de començar la deliberació sobre els assumptes inclosos a l'ordre del dia establert en
el plenari, el batle-president, tal com ja va informar a la Comissió Informativa, i així ho va re-
metre a la Junta de Portaveus, procedeix a donar lectura a la «Declaració Institucional en re-
lació amb el terratrèmol del Marroc» que textualment es reprodueix a continuació:

«DECLARACIÓ INSTITUCIONAL EN RELACIÓ AMB EL  TERRATRÈMOL DEL MARROC

En el Ple de dia 28 de setembre l’Ajuntament de Pollença ha aprovat, per unanimitat, una
declaració institucional amb el contingut que segueix:

«L’Ajuntament de Pollença expressa el seu compromís i solidaritat amb el poble del Marroc
que al llarg d’aquestes darreres setmanes pateix les dramàtiques conseqüències del terra-
trèmol del passat 8 de setembre que afectà greument la regió Marràqueix-Safi, i fa arribar el
seu condol als familiars de les víctimes i el seu costat als damnificats.

A més, manifesta el seu suport als veïns marroquins als quals farà arribar la seva aportació
a través del Fons Mallorquí de Solidaritat, per tal d’ajudar a la reconstrucció dels territoris
afectats.

L’Ajuntament de Pollença també posa de manifest que la FELIB, amb el suport dels ajunta-
ments, ha transferit al Fons Mallorquí de Solidaritat la quantitat de 6.000 € per col·laborar en
accions destinades a desenvolupar projectes que ajudin a pal·liar la destrucció de llars i el
desplaçament de les famílies exposades a les dures condicions actuals.

També envia a la comunitat marroquina que resideix al municipi de Pollença tot el suport i
afecte en aquests moments difícils, alhora que agraeix la tasca de tot el personal humanitari
i de les entitats i organitzacions no governamentals que s’ha traslladat a primera línia d’aten-
ció de les persones damnificades».
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Tot seguit el batle-president, i una vegada verificat per la secretària que hi ha el quòrum le-
galment exigit per l’article 90 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de
les entitats locals, aprovat per Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre (ROF) per a la
constitució vàlida de l’òrgan, declara oberta la sessió.

A) PART RESOLUTIVA 

1.- Aprovació de les actes de la sessions anteriors

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

El batle-president demana als reunits si qualque membre dels assistents ha de formular
cap observació a l'esborrany de l'acta corresponent a la sessió ordinària de dia 27 de juliol
de  2023;  als  esborranys  de  les  actes  corresponents  a  les  sessions  extraordinàries  i
urgents de dia 17 d'agost de 2023 i de dia 4 de setembre de 2023 respectivament; i a
l'esborrany de l'acta de la sessió extraordinària de dia 14 de setembre de 2023.

No se’n formula cap, d’observació.

Se sotmet a votació l’aprovació de les actes i n’esdevé el resultat següent: unanimitat (16).

2.-  Expedient  2610/2023.  Proposta  per  a  l'aprovació,  si  procedeix,  del  Compte
General corresponent a l'exercici 2022

Favorable Tipus de votació: unanimitat

Seguidament  se sotmet al Ple la consideració de la Proposta formulada que textualment
diu:

«PROPOSTA DE LA REGIDORA DELEGADA D’HISENDA I CONTRACTACIÓ

Finalitzat l’exercici pressupostari de 2022, Intervenció ha d’elaborar el compte general de
l’Ajuntament de Pollença.

El Compte General ha de posar de manifest la gestió realitzada en els aspectes econòmic,
financer, patrimonial i pressupostari i ha de contenir el conjunt de documentació bàsica,
complementària i annexos.

Vist  l’informe  emès  per  part  de  l’interventor  en  relació  amb  el  Compte  General  de
l’Ajuntament de Pollença dia 5 de juny de 2023.

Els estats i comptes anuals de l’exercici pressupostari 2022 s’han sotmès a l’informe de la
Comissió  Especial  de  Comptes  en  data  14  de  juny  de  2023,  la  qual  n’ha  emès  un
dictamen. 

Exposat el Compte General al públic en el Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 83 de
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data 20 de juny de 2023, pel període reglamentari,  no s’hi  han formulat reclamacions,
al·legacions ni observacions.

D’acord amb els articles 208 a 212 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel
qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, la Llei 20/2006, de
15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears, la Llei 4/2004, de 2 d'abril,
de la Sindicatura de Comptes de les Illes Balears,  la Instrucció de comptabilitat  per a
l’Administració Local  i  altres disposicions concordants en relació amb la tramitació i  el
contingut.

Per tot l’anterior, Catalina Carbonell Torres, regidora delegada d’Hisenda i Contractació,
proposa al Ple de la Corporació l’adopció del següent acord:

Primer. Aprovar els comptes i estats que componen el Compte General corresponent a
l’exercici 2022 així com els seus annexos i justificants que comprenen la totalitat de les
operacions pressupostàries, independents i auxiliars, patrimonials i de Tresoreria portades
a terme durant l'exercici de 2022 donant amb això compliment al  que preveu el Títol VI,
Capítol III, Secció 2a, del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el
text  refós de la Llei  reguladora de les  hisendes  locals, així com la Instrucció del  model
normal de  comptabilitat  local,  aprovada per Ordre HAP/1781/2013 de 20 de setembre,
Integrats per:

− Compte General de l’Ajuntament de Pollença

− Comptes Anuals de la Societat Mercantil EMSER 2002 SLU

Segon. Conforme el que disposa l'article 212.5 del Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de
març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals l’esmentat
Compte General es rendirà a la Sindicatura de Comptes de les Illes Balears.»

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
00.07.29 a 00.13.42).

Una vegada finalitzades totes les intervencions, se sotmet a votació la Proposta i n’esdevé el
resultat següent: unanimitat (16)

Atès el  resultat de la votació,  es declara aprovada la Proposta precedent  i  els acords
continguts en la mateixa.
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3.- Expedient 3727/2023. Dació de compte de les resolucions de Batlia contràries a
les objeccions formulades de conformitat amb el disposat a l’article 218 del Reial
decret  legislatiu  2/2004,  de 5  de març,  pel  qual  s’aprova el  text  refós de la Llei
reguladora de les hisendes locals (TRLHL), en redacció donada per l’article 2 de la
Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’administració
local (LRSAL)

Per part del batle-president, en compliment del que disposa l’article 218 del RDL 2/2004,
de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals
(TRLRHL), d’acord amb la redacció donada per l’article 2 de la Llei 27/2013, de 27 de
desembre,  de  racionalització  i  sostenibilitat  de  l’administració  local  (LRSAL),  es  dona
compte de l’informe emès per part de l’interventor en data 6/09/2023 comprensiu de totes
les resolucions adoptades per la Batlia contràries a les objeccions efectuades.

AJUNTAMENT

NÚM DECRET DATA OBSERVACIÓ DOCUMENTACIÓ IMPORT €

2023/440 16-5-2023 FACTURES Pàg. 1 a 56 344.521,80

2023/461 29-5-2023 NÒMINES MAIG Pàg. 57 a 64 4.539,50

2023/496 7-6-2023 FACTURES I HORES Pàg. 65 a 183 1.209.807,70

2023/521 12-6-2023 FACTURES Pàg. 184 a 226 346.131,90

2023/573 16-6-2023 FACTURES Pàg. 227 a 249 151.088,84

2023/588 23-6-2023 NÒMINES JUNY Pàg. 250 a 257 7.646,31

2023/592 23-6-2023 FACTURA Pàg. 258 a 264 78.570,66

2023/610 29-6-2023 FACTURES I CERTIFICACIÓ OBRA Pàg. 265 a 297 424.016,20

2023/670 12-7-2023 FACTURES Pàg. 298 a 328 310.932,34

2023/695 24-7-2023 NÒMINES JULIOL Pàg. 329 a 335 4.539,50

2023/731 1-8-2023 FACTURES I HORES Pàg. 336 a 361 76.430,21

2023/759 10-8-2023 FACTURES I CERTIFICACIÓ OBRA Pàg. 362 a 385 159.458,01

2023/831 24-8-2023 NÒMINES AGOST Pàg. 386 a 394 5.779,81

2023/836 29-9-2023 FACTURES I CERTIFICACIÓ OBRA Pàg. 395 a 429 293.634,96

2023/855 5-9-2023 HORES EXTRES Pàg. 430 a 455 4.625,30

TOTAL 3.421.723,04

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
00.14.36 a 00.28.56).
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Vist l'anterior, el Ple en resta assabentat.

4.- Expedient 3044/2023. Proposta per a l'aprovació, si procedeix, de la modificació 
de la determinació de membres que exerciran el seu càrrec amb dedicació exclusiva
i fixació de les seves retribucions, prèvia ratificació de la seva inclusió a l'ordre del 
dia

Favorable
Tipus de votació: ordinària

A favor: 9     En contra: 0     Abstencions: 6     Absents: 0

Prèviament se sotmet a ratificació del Ple la inclusió d’aquest assumpte a l’ordre del dia,
que acompanya a la  convocatòria  de la  present  sessió  ordinària,  d’acord  amb el  que
disposa l’article  82.3 del  Reglament  d’organització,  funcionament  i  règim jurídic  de les
entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre (ROF).

Tots esguit se sotmet a votació la seva inclusió i n’esdevé el resultat següent: deu (10) vots
a favor dels membres dels grups municipals Partit Socialista de les Illes Balears i  Més per
Pollença; quatre (4) vots en contra dels membres del grup municipal Tots - El Pi; i dos (2)
vots  d’abstenció  dels  membres  dels  grups  municipals  Partit  Popular i  Unió  Mollera
Pollencina.

Atès el  resultat  de la  votació  es declara  ratificada  la  inclusió  d’aquest  assumpte,  que
acompanya la convocatòria, a l’ordre del dia.

Diligència.- Per fer constar que quan són les 18.38 hores s’absenta de la sessió la regidora Stephanie Pozo Mcintyre (Més per
Pollença).

A continuació se sotmet al Ple la consideració de la Proposta formulada que textualment
diu:

«PROPOSTA D’ACORD 

Vist que el Ple, en sessió celebrada el 10 de juliol de 2023, va adoptar l’Acord relatiu a la
determinació  dels  membres  de  la  Corporació  local  que  exercirien  el  seu  càrrec  amb
caràcter de dedicació exclusiva i la fixació de les seves retribu cions, en concepte de sou,
a raó de catorze mensualitats per any; Acord publicat al  BOIB núm. 101/2023, de 20 de
juliol, i en el tauler d’anuncis de la corporació conformement la legislació aplicable.

Considerant la necessitat de modificar l’esmentat Acord, amb la finalitat de deixar sense
efecte les retribucions fixades pel càrrec de Batlia-Presidència, en ús de les facultats que
em confereix l’article 13.4 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les
entitats locals (ROF), i de conformitat amb els articles 75, 75 bis. i 75 ter. de la Llei 7/1985,
de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, i l’article 74 de la Llei 20/2006 de 15
de desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears, proposo al Ple l’adopció del
següent ACORD:

Primer.  Modificar el  punt primer de l’Acord adoptat pel Ple el  10 de juliol  de 2023 de
determinació de membres que exerceixen el seu càrrec amb dedicació exclusiva i fixació
de les seves retribucions i,  en conseqüència, deixar sense efecte l’exercici del següent
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càrrec, amb caràcter de dedicació exclusiva, i la percepció de les retribucions fixades, en
concepte  de sou,  a raó de catorze mensualitats  per  any,  i  amb efectes /  a  partir  d’1
d’octubre de 2023:

Càrrec Retribucions brutes anuals

Batlia – Presidència 52.000,00 €

La resta de càrrecs determinats mitjançant l’Acord del Ple adoptat el 10 de juliol de 2023
es mantenen amb els mateixos i idèntics termes, així com la resta de punts que conformen
l’esmentat Acord.

Segon. Ordenar al Departament de Recursos Humans que procedeixi a donar de baixa en
el  règim general  de la  Seguretat  Social  al  membre electe  que exerceix  el  seu càrrec
(batlia-presidència) amb dedicació exclusiva, assumint l’Ajuntament de Pollença la quota
empresarial corresponent fins el 30 de setembre de 2023.

Tercer.  Publicar aquests acords en el  Butlletí  Oficial  de les Illes Balears i  en el  tauler
d’anuncis de l’Ajuntament, en compliment del que disposa l’article 75.5 de la Llei 7/1985,
de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, i en el portal de transparència de
l’Ajuntament, de conformitat amb el disposat en l’article 8.1 f) de la Llei 19/2013, de 9 de
desembre, de transparència, accés a la informació pública i bon govern. 

Quart. Donar trasllat d’aquests acords a la Secretaria, a la Intervenció, a la Tresoreria i al
Departament de Recursos Humans, als efectes legals oportuns.»

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
00.34.34 a 00.41.55).

Una vegada  finalitzades les intervencions,  se sotmet a votació la Proposta i  n’esdevé el
resultat següent: nou (9) vots a favor dels membres dels grups municipals Partit Socialista de
les Illes Balears i  Més per Pollença;  i sis (6) vots d’abstenció dels membres dels grups
municipals Tots - El Pi, Partit Popular i Unió Mollera Pollencina.

Atès el resultat de la votació es declara aprovada íntegrament la Proposta precedent i els
acords continguts en la mateixa.

5.- Expedient 3058/2023. Proposta per a l'aprovació, si procedeix, de la modificació
de la determinació del règim d’indemnitzacions per assistència efectiva a sessions i
despeses  ocasionades  en  l’exercici  del  seu  càrrec,  prèvia  ratificació  de  la  seva
inclusió a l'ordre del dia

Favorable
Tipus de votació: ordinària

A favor: 9     En contra: 0     Abstencions: 6     Absents: 0

Primerament se sotmet a ratificació del Ple la inclusió d’aquest assumpte a l’ordre del dia,
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que acompanya a la  convocatòria  de la  present  sessió  ordinària,  d’acord  amb el  que
disposa l’article  82.3 del  Reglament  d’organització,  funcionament  i  règim jurídic  de les
entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre (ROF).

Seguidament  se sotmet a votació la seva inclusió i n’esdevé el resultat següent: nou (9)
vots a favor dels membres dels grups municipals Partit Socialista de les Illes Balears i Més per
Pollença; quatre (4) vots en contra dels membres del grup municipal Tots - El Pi; i dos (2) vots
d'abstenció dels grups municipals Partit Popular i Unió Mollera Pollencina.

Atès el  resultat  de la  votació  es declara  ratificada  la  inclusió  d’aquest  assumpte,  que
acompanya la convocatòria, a l’ordre del dia.

Tot seguit se sotmet al Ple la consideració de la Proposta formulada que textualment diu:

«PROPOSTA D’ACORD

Vist que el Ple, en sessió celebrada el 10 de juliol de 2023, va adoptar l’Acord pel qual
s’aprovà la determinació del règim d’indemnitzacions per assistència efectiva a sessions
dels òrgans col·legiats de la corporació de què formin part, respecte els membres electes
que no exerceixen el seu càrrec amb caràcter de dedicació exclusiva o parcial,  en les
quanties  econòmiques brutes,  de dotze quantitats  fixes mensuals  i  amb el  límit  anual
màxim, que es determinà en dit Acord, publicat en el BOIB núm 101/2023, de 20 de juliol.

Vist que els articles 75.3 i 75 bis. 3 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases
del règim local; l’article 74.4 i 5 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de
règim local de les Illes Balears i l’article 13.6 del reglament d’organització, funcionament i
règim  Jurídic  de  les  Entitats  Locals  (ROF),  estableixen  que  els  membres  de  les
corporacions locals que no exerceixen el seu càrrec amb caràcter de dedicació exclusiva o
parcial,  podran percebre indemnitzacions  per  l’assistència  efectiva  a les  sessions dels
òrgans col·legiats de la corporació de què formin part, en la quantia que es determini pel
Ple corporatiu. 

Vist que l’article 75.4 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril,  reguladora de les bases del règim
local; l’article 74.5 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les
Illes Balears i l’article 13.5 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de
les entitats locals (ROF), preveu la possibilitat que els membres de les corporacions locals
percebin indemnitzacions per les despeses efectivament ocasionades en l’exercici del seu
càrrec segons les normes d’aplicació general a les administracions públiques i aquelles
que, si escau, desenvolupi el Ple corporatiu.

Vist  que l’article  75.5 de la  mateixa  Llei  bàsica  estableix  que els  acords anteriorment
assenyalats  hauran de ser publicats  en el  Butlletí  Oficial  de la Província i  en el  tauler
d’anuncis de la corporació.

Vist l’informe, de caràcter desfavorable, emès per Secretaria el 25 de setembre de 2023 i
vist el certificat d’existència de crèdit adequat i suficient emès per l’interventor el 25 de
setembre de 2023 (RC núm. 13839) 

De conformitat amb els articles 75 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases
del règim local, l’article 74 de la Llei 20/2006 de 15 de desembre, municipal i de règim
local de les Illes Balears i l’article 13 del reglament d’organització, funcionament i règim
jurídic de les entitats locals (ROF), considerant la dedicació i responsabilitat que exigeixen
els càrrecs municipals, proposo al Ple l’adopció del següent ACORD:
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Primer. Acordar, amb efectes de dia 1 d’octubre de 2023, que els membres electes que
no exerceixen el seu càrrec amb caràcter de dedicació exclusiva o parcial tindran dret a
percebre  una  indemnització per  assistència  efectiva  a  les  sessions dels  òrgans
col·legiats de la corporació de què formin part en les quanties econòmiques brutes, de
dotze  quantitats  fixes  mensuals  i  amb  el  límit  anual  màxim,  que  a  continuació  es
determina: 

A) Batle-president: 22.000,00 €

Segon. Les  assignacions  i  quanties  determinades  mitjançant  l’Acord  adoptat  pel  Ple
corporatiu el 10 de juliol de 2023, així com la resta de punts de l’Acord esmentat relatiu al
règim d’indemnitzacions per assistència efectiva a sessions i despeses ocasionades en
l’exercici del seu càrrec, es mantenen amb els mateixos i idèntics termes.

Tercer.  Acordar que les despeses que es derivin d’aquests acords en relació amb les
indemnitzacions a les quals s’ha fet referència als apartats anteriors aniran a càrrec de les
partides corresponents del pressupost de l’Ajuntament de Pollença per a l’any 2023, sense
perjudici que per part dels serveis administratius corresponents es procedeixi, si escau, a
la tramitació dels expedients de modificacions de crèdit necessaris per a l’executivitat dels
presents acords. 

Quart.  Publicar  aquests acords en el  Butlletí  Oficial  de les Illes  Balears i  en el  tauler
d’anuncis de l’Ajuntament, en compliment del que disposa l’article 75.5 de la Llei 7/1985,
de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, i en el portal de transparència de
l’Ajuntament, de conformitat amb el disposat en l’article 8.1 f) de la Llei 19/2013, de 9 de
desembre, de transparència, accés a la informació pública i bon govern. 

Cinquè Donar trasllat d’aquests acords a la Secretaria, a la Intervenció i a la Tresoreria,
als efectes legals oportuns.»

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
00.45.17 a 00.47.20).

Finalitzades les intervencions, se sotmet a votació la Proposta i n’esdevé el resultat següent:
nou (9) vots a favor dels membres dels grups municipals Partit Socialista de les Illes Balears i
Més per Pollença; i sis (6) vots d’abstenció dels membres dels grups municipals Tots - El Pi,
Partit Popular i Unió Mollera Pollencina.

Atès el resultat de la votació es declara aprovada íntegrament la Proposta precedent i els
acords continguts en la mateixa.
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6.-  Expedient  3898/2023.  Acord institucional  de suport  per  a la declaració de bé
d'interès cultural (BIC) de l’obra de la pauma a Mallorca

Favorable Tipus de votació: unanimitat

Seguidament es dona lectura a l’Acord Institucional de suport per a la «declaració de bé
d’interès cultural de l’obra de la pauma a Mallorca», que transcrit literalment diu:

«PROPOSTA D’ACORD INSTITUCIONAL DE SUPORT PER A LA DECLARACIÓ DE
BÉ D'INTERÈS CULTURAL DE L’OBRA DE LA PAUMA A MALLORCA

Vist  que  l’Associació  Art  de  la  Pauma del  Parc  Natural  de  Llevant  està  elaborant  el
projecte perquè l’obra de la pauma sigui declarada bé d’interès cultural (2023-E-RE-5875,
de 22 d’agost) i atès que aquest Consistori considera que l’obra de la pauma ha de ser
declarada com a BÉ D’INTERÈS CULTURAL, al ser un producte d’artesania tradicional
que es desenvolupa a unes àrees geogràfiques molt concretes de l’illa de Mallorca com
són el Llevant, el Ponent i part de la Tramuntana.

Atès que la matèria primera d’aquest producte acabat la constitueix la fulla de la palmera
«Chamaerops  humilis»,  anomenada garballó,  única  palmàcia  nadiua  d’Europa  i  que a
Mallorca creix a tres zones muntanyenques molt semblants: Andratx, Pollença-Alcúdia i
Artà-Capdepera i que Pollença també esdevé un poble relacionat amb la llatra.

Considerant  els motius que la fan mereixedora de ser bé d’interès cultural etnogràfic i
immaterial, entre d’altres:

1.- Per la seva relació amb un medi natural mediterrani, amb ecosistemes fràgils i amb
l’única  palmera  autòctona  mediterrània,  el  garballó,  el  qual  és  la  matèria  primera  per
l’elaboració de tots els estris fets amb la tècnica de la llatra. El fet d’arrabassar les palmes
cada  any  dóna  vida  al  garballó  i  això  fa  que  es  conservi  l’hàbitat  d’aquesta  palmera
autòctona i protegida (catàleg balear d’espècies protegides) ajudant a la preservació de
nombroses espècies.

2.- Per la valorització i difusió que dóna a la feina artesanal tradicional.

3.- Per la importància i visibilitat de la figura femenina en la seva història. Dones que varen
ser silenciades i enfosquides per la historiografia oficial escrita per homes, però que sense
cap dubte i  en uns anys en què la  societat  atribuïa al  col·lectiu  femení uns rols  molt
marcats,  elles foren capaces de saltar-se el  dictat  social,  anar una passa més enllà,  i
dedicar-se a l’artesania de la llatra que les va permetre empoderar-se i adquirir una certa
independència econòmica.

4.-  Per  ser  un  producte  biodegradable  que  no  genera  cap  mena de  residu  pel  medi
ambient,  com  una  alternativa  al  plàstic  i  la  cultura  del  malbaratament.  En  els  anys
anteriors a l’actual era del plàstic, tots els estris elaborats amb la tècnica de la llatra, eren
insubstituïbles.

5.- Per la flexibilitat dels seus productes, útils i decoratius, adaptables a les necessitats
d’una societat moderna, i elaborats amb tècniques artesanes, anteriors a les cadenes de
producció industrial i tecnològica.

6.- Per la seva fragilitat com a manifestació etnològica i com a artesania tradicional de la
cultura d’uns pobles de Mallorca.
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Per tot això, propòs al Ple que adopti el següent

ACORD:

Primer. Donar suport per a la declaració de bé d'interès cultural de l’obra de la pauma a
Mallorca, així com tots els coneixements relacionats amb el seu procès natural, perquè es
doni el valor que pertoca a aquest antic ofici.

Segon. Donar trasllat d’aquest acord a l’Associació Art de la Pauma del Parc Natural de
Llevant, que està elaborant el pertinent projecte, als efectes de constatar el present suport
municipal a l’esmentada declaració.»

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
00.52.12 a 00.58.00).

Una vegada finalitzades totes les intervencions, se sotmet a votació el Dictamen i n’esdevé el
resultat següent: unanimitat (15)

Atès  el  resultat  de la  votació,  es  declara  aprovat  el  Dictamen precedent  i  els  acords
continguts en el mateix.

7.- Expedient 3897/2023. Moció presentada pels grups municipals PSIB-PSOE i Més
per Pollença en defensa de la llengua catalana a la sanitat de les Illes Balears i de
les polítiques d'impuls de l'ús social del català

Favorable
Tipus de votació: ordinària

A favor: 12     En contra: 1     Abstencions: 2     Absents: 0

Acte  seguit  els  reunits  consideren  el  Dictamen  formulat  per  la  Comissió  Informativa
Permanent General, que transcrit literalment diu:

«MOCIÓ EN DEFENSA DE LA LLENGUA CATALANA A LA SANITAT DE LES ILLES
BALEARS I DE LES POLÍTIQUES D’IMPULS DE L’ÚS SOCIAL DEL CATALÀ

El passat dilluns 28 d’agost, el Govern de les Illes Balears va aprovar un nou Decret llei
5/2023, de mesures urgents en l’àmbit educatiu i en el sanitari. En aquest Decret llei el
Govern de les Illes Balears decideix eliminar el requisit del català al personal sanitari del
Servei de Salut de les Illes Balears i dels ens públics adscrits a aquest. Una decisió no
justificada, feta des de la improvisació i el desconeixement. La pròpia consellera de Salut,
quan era presidenta del Col·legi de Metges de Balears, va reconèixer que no existeix la
fuga de professionals sanitaris per motius lingüístics, i ara tira endavant aquesta mesura
sense dades sobre l’impacte d’aplicar-la i sense cap estudi que avali que eliminar la nostra
llengua a la sanitat impliqui incrementar els sanitaris.

Així mateix, no podem oblidar que la pròpia Llei 2/2007 ja permetia eximir temporalment
del requisit a les categories deficitàries, i està demostrat que el requisit del català mai ha
estat un problema perquè vinguessin professionals sanitaris a les illes, ni molt manco un
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motiu perquè se’n vagin.  Són diverses les dades que ho demostren, el  2023,  les Illes
Balears van ser l’única comunitat autònoma de tot l’Estat on es van adjudicar el 100 % de
les places MIR.

La supressió del requisit lingüístic a la sanitat confirma que la llengua catalana, pròpia de
les Illes Balears, continua sent menystinguda i perseguida. El més greu, però, és que en
aquest cas ha estat el mateix Govern de les Illes Balears l’encarregat d’atiar el conflicte
lingüístic i rompre els consensos polítics i socials que durant els darrers anys han permès
normalitzar la promoció de l’ús i el reconeixement de la llengua com a patrimoni col·lectiu i
de cohesió social. De fet, la llengua és el millor vehicle per fer comunitat, més enllà de la
comunitat cultural de cadascú. L’ús del català és la millor manera i la més fàcil d’implicar-
se en la societat civil pollencina i de construir la millor societat per a tothom.

No obstant això, la situació de la llengua catalana a Pollença, com a la resta de les Illes
Balears, no es troba en la situació normal d’una llengua en el propi territori; perquè, el
castellà, com a llengua de dominació, ha anat desplaçant-la. Aquest procés de substitució
s’ha anat accelerant, de manera que la situació actual de la llengua catalana en la majoria
d’àmbits  d’ús  general  és  troba en una situació  crítica.  Per  això,  decisions  com la  del
Govern de suprimir el requisit lingüístic contribueixen i agreugen la precarietat del català.
En  realitat,  aquesta  decisió  és  una  forma d’encobrir  i  legitimar  la  subordinació  d’una
llengua a l’altra i el consegüent procés de substitució lingüística que pateix la societat de
les Illes Balears i de Pollença en particular.

Així les coses, cal prendre consciència del problema social i en compliment de l’Estatut i la
Llei de normalització lingüística, els poders públics han d’adoptar les mesures necessàries
per fer efectius la promoció, el coneixement i l’ús normal de la llengua catalana. Encara
més,  tot  i  que la  Constitució  espanyola  recull  al  preàmbul  «la  voluntat  de protegir  les
llengües dels pobles d'Espanya», el Govern de les Illes Balears aplica noves disposicions
legals que imposen avui en dia l’ús del castellà, negant d'aquesta manera la igualtat de
drets lingüístics dels ciutadans catalanoparlants.

Per tot això, els grups municipals del PSIB-PSOE i de MÉS per Pollença planteja l’adopció
dels següents acords:

Primer. L'Ajuntament de Pollença referma el seu compromís amb la llengua catalana, que
es troba encara en situació de desavantatge, i considera que és necessari un esforç més
gran per part de les institucions supramunicipals com el Govern de les Illes Balears i el
Consell de Mallorca per garantir els drets lingüístics de tota la població.

Segon. L'Ajuntament de Pollença insta al Govern de les Illes Balears que el coneixement
de la llengua catalana continuï sent un requisit per accedir a la funció pública, a tots els
àmbits inclòs el sanitari i a la vegada insta a retirar de forma immediata el decret que
suprimeix el requisit lingüístic a la sanitat pública.

Tercer. L'Ajuntament de Pollença expressa el seu suport a la campanya «Compromís amb
la llengua» impulsada per l'Obra Cultural Balear consistent en demanar als partits polítics,
prèviament a les eleccions locals i autonòmiques de 28 de maig de 2023, que incloguin
polítiques actives a totes les institucions per fomentar l'ús i protecció de la llengua pròpia
de les Illes Balears.»

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
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s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
01.01.56 a 01.21.49).

Una vegada finalitzades totes les intervencions, se sotmet a votació la Moció i n’esdevé el
resultat següent: dotze (12) vots a favor dels membres dels grups municipals Partit Socialista
de les Illes Balears, Més per Pollença i Tots - El Pi; un (1) vot en contra del membre del grup
municipal Partit Popular; i dos (2) vots d'abstenció: un, del membre del grup municipal Tots -
El Pi, i l’altre del membre d’Unió Mollera Pollencina.

Atès el resultat de la votació, es declara aprovada la Moció precedent i els acords continguts
en la mateixa.

8.- Expedient 3912/2023. Moció presentada pel grup municipal TOTS - EL PI per una
nova regulació turística que permeti l'intercanvi de places i potenciï el canvi d'ús
com a mecanisme de decreixement turístic

Desfavorable
Tipus de votació: ordinària

A favor: 6     En contra: 9     Abstencions: 0     Absents: 0

Seguidament es dona lectura al Dictamen formulat per la Comissió Informativa Permanent
General, que transcrit literalment diu:

«MOCIÓ PER UNA NOVA REGULACIÓ TURÍSTICA QUE PERMETI L’INTERCANVI DE
PLACES  I  POTENCIÏ  EL  CANVI  D’ÚS  COM  A  MECANISME  DE  DECREIXEMENT
TURÍSTIC

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

A les  Illes  Balears  ja  fa  molts  d’anys  que  existeix  un viu  debat  sobre  els  límits  i  les
proporcions de l’activitat  turística. Ja fa gairebé 25 anys que es va fer una aposta per
contenir el creixement de les places turístiques a través del mecanisme de l’intercanvi de
places turístiques, és a dir, que per obrir una nova plaça s’hagués de donar de baixa una
altra plaça.

L’article 51 de la Llei 2/1999, general turística de les Illes Balears fa més de 20 anys que
va establir legalment la necessitat que per poder autoritzar nous establiments turístics es
donés de baixa un altre establiment. Això és l’anomenat intercanvi de places, un exemple:
per obrir un nou establiment de 100 places he de donar de baixa 100 places d’un altre
establiment. Aquestes places, establia el mateix article 51 de la Llei 2/1999, que es podien
obtenir  de particulars,  de l’administració turística competent  o dels  organismes que es
creen a l’article 54 de la Llei present.

El consorci de borses de places és aquest organisme que es va crear per gestionar la
bossa  de  places.  Una  bossa  que  s’integrava  de  les  autoritzacions  donades  de  baixa
definitiva.  Per  tant,  la  persona,  per  continuar  amb  l’exemple,  que  volia  obrir  un  nou
establiment de 100 places podia obtenir aquestes places a través de la seva adquisició de
particulars o del consorci que tenia les places que s’havien donat de baixa. Aquest règim

14

ACTA

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 3

5H
PA

Q
EW

N
9T

M
YP

SN
D

JS
J9

G
H

52
 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//a
jp

ol
le

nc
a.

se
de

le
ct

ro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

4 
de

 3
8 



jurídic en essència es va mantenir a la Llei 8/2012 del Turisme de les Illes Balears.

La Llei 6/2017 de modificació de la Llei 8/2012 del turisme de les Illes Balears, relativa a la
comercialització  d’estades  turístiques  a  habitatges,  va  introduir  importants  canvis  en
aquesta regulació de l’intercanvi de places. Un dels canvis introduïts va ser la limitació
d’adquisició de places a les places que s’haguessin adquirit en el seu moment de manera
onerosa i que les places donades de baixa només s’integraven a la bossa de places si
havien estat adquirides onerosament. Aquest canvi provocava que la immensa majoria de
places turístiques deixessin de ser aptes per fer intercanvi i des d’aquest punt de vista els
seus  legítims  titulars  perdessin  valor  econòmic  perquè  ja  no  podien  ser  objecte
d’adquisició.

Aquesta  situació,  es va convertir  en especialment  greu per  les estades turístiques en
habitatge (lloguer turístic) perquè aquest és un segment del turisme on hi ha molta rotació,
ja durant un període de temps es pot dur a terme activitat turística i després, per diferents
motius, es recupera l’ús estrictament residencial.

Tot  i  això  és  obvi  que  la  bossa  de places  existent  havia  anat  acumulant  un  número
important de places abans del canvi operat l’any 2017. Per altra banda el Pla d’Intervenció
en Àmbits Turístics (PIAT) aprovat  definitivament  el  9  de juliol  de 2020 va establir  un
sostre màxim de places turístiques distribuït en dos tipus d’allotjament: 315.000 places en
establiments d’allotjament turístic i 115.000 places en habitatges residencials. El PIAT va
crear dues noves bosses de places i va fixar un límit de places per aquestes bosses (art.
17): a) Bossa per allotjaments turístics: 15.000 places; b) Bossa per estades turístiques a
habitatges: 28.000 places.

Ja  durant  aquesta  legislatura,  el  Decret  llei  2/2022  de  mesures  urgents  per  a  la
sostenibilitat  i  la  circularitat  del  turisme  va  aprovar  l’anomenada  moratòria  de  places.
Aquesta moratòria consistia en la suspensió de la possibilitat d’adquirir places turístiques a
l’organisme gestor  o a  l’administració  turística,  com també l’intercanvi  de places entre
particulars (disposició addicional 1). Aquesta mesura va suposar la cronificació de l’oferta
turística ja  que no es podien obrir  noves places perquè no podien adquirir  les places
necessàries degut a la moratòria, en definitiva, no havia possibilitat  d’intercanvi encara
que es garantís que no suposava cap creixement global de places.

En una passa més al final de la passada legislatura a través de la modificació número 3
del  Pla  Territorial  de  Mallorca,  en  la  seva  disposició  transitòria  setzena,  s’estableix
l’eliminació de totes les places turístiques de les bosses o de l’intercanvi entre particulars
fins que l’instrument d’ordenació que correspongui dugui a terme la reavaluació a la baixa
de la capacitat de càrrega turística de l’illa.

A tots aquests canvis dels darrers anys hi hem d’afegir dos fets importants: 1. La creació
d’una submodalitat  de lloguer  turístic:  l’estada turística en habitatges plurifamiliars  que
cada 5 anys necessiten obtenir places (art. 50.3 de la Llei 8/2012 del turisme); 2. Una
regulació  del  canvi  d’ús  perquè  establiments  turístics  passin  a  tenir  ús  d’habitatge,
sociosanitari,  administratiu  o  d’innovació  sense  la  flexibilitat  suficient  per  fer  atractiva
aquesta  opció  als  operadors  turístics  per  ajudar  a  minvar  pressió  turística  fent
desaparèixer, totalment o parcialment, les places que hagin canviat d’ús.

Per  tots  aquests motius des de TOTS -  EL PI  consideram que resulta imprescindible
acometre una reforma normativa que per una banda acabi  amb la inseguretat  jurídica

15

ACTA

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 3

5H
PA

Q
EW

N
9T

M
YP

SN
D

JS
J9

G
H

52
 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//a
jp

ol
le

nc
a.

se
de

le
ct

ro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

5 
de

 3
8 



implantada, que permeti el dinamisme empresarial i l’intercanvi de places sense que això
hagi de suposar cap increment del numero global de places i per l’altra, que fomenti el
canvi d’ús amb eliminació,  total  o parcial,  de les places objecte de canvi d’ús per així
minvar pressió turística.

A més, la potenciació del canvi d’ús servirà també com a mesura en matèria d’habitatge
per  fer  front  a  les  enormes  dificultats  existents  per  poder  trobar  habitatges  a  preus
assequibles als nostres pobles i ciutats. Si aconseguim minvar la saturació i augmentar
sense consum de territori el nombre d’habitatges necessaris, facilitarem a les famílies més
necessitades i  en especial  als  nostres joves el  poder  aconseguir  un habitatge a preu
assequible i assolirem un doble objectiu d’interès general.

Pels motius exposats anteriorment, proposam que el Ple de l’Ajuntament de Pollença

ACORDI:

Primer. Instar al Govern de les Illes Balears i al Consell Insular de Mallorca a impulsar un
canvi legislatiu que recuperi la possibilitat d’intercanviar totes les places turístiques que es
troben d’alta i en funcionament garantint que aquesta mesura no suposaria en cap cas
que s’incrementi ni una sola plaça del sostre de places global de Mallorca.

Així,  es  recuperarà  el  funcionament  de  les  dues  bosses  de  places  i  la  possibilitat
d’intercanvi entre particulars.

Segon. Instar al Govern de les Illes Balears i al Consell Insular de Mallorca a impulsar els
canvis  normatius  necessaris  perquè les places turístiques autoritzades dels  habitatges
turístics plurifamiliars tenguin caràcter indefinit.

Tercer. Instar al Govern de les Illes Balears i al Consell Insular de Mallorca a impulsar els
canvis  normatius  necessaris  perquè  es  faci  més  atractiu  el  canvi  d’ús  d’establiments
turístics obsolets i de baixa qualitat per poder passar a tenir ús d’habitatge, sociosanitari,
administratiu o d’innovació. Les places d’aquests establiments s’amortitzaran, totalment o
parcialment, per minvar pressió turística a les Illes Balears.»

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
01.36.52 a 02.01.13).

Una vegada finalitzades totes les intervencions, se sotmet a votació la Moció i n’esdevé el
resultat següent: sis (6) vots a favor dels membres dels grups municipals Tots – El Pi, Partit
Popular i  Unió  Mollera  Pollencina;  i  nou  (9)  vots  en  contra  dels  membres  dels  grups
municipals Partit Socialista de les Illes Balears i Més per Pollença.

Atès  el  resultat  de  la  votació,  es  declara  no  aprovada  la  Moció  precedent  i  els  acords
continguts en la mateixa.
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9.-  Expedient  3913/2023.  Moció presentada pel  grup municipal  TOTS -  EL PI  per
l'eliminació total entre familiars de l'Impost de successions

Desfavorable
Tipus de votació: ordinària

A favor: 5     En contra: 9     Abstencions: 1     Absents: 0

Acte  seguit  els  reunits  consideren  el  Dictamen  formulat  per  la  Comissió  Informativa
Permanent General, que transcrit literalment diu:

«MOCIÓ  PER  L’ELIMINACIÓ  TOTAL  ENTRE  FAMILIARS  DE  L’IMPOST  DE
SUCCESSIONS

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El nou Govern Balear sorgit de les passades eleccions de maig de 2023 ha procedit a
aprovar el Decret Llei 4/2023, de 18 de juliol, de modificació del Decret legislatiu 1/2014
que aprova el text refós de les disposicions legals de la Comunitat Autònoma de les Illes
Balears en matèria de tributs cedits per l’estat. Aquest Decret llei suposa, a la pràctica,
eliminar l’impost de successions i donacions per a les adquisicions per causa de mort dels
descendents (fills i nets), dels ascendents (pares i padrins) i dels cònjuges. Aquest Decret
llei també suposa, a la pràctica, reduir l’impost de successions entre un 50 % i un 25 %
pels germans, nebots i oncles per adquisicions per causa de mort.

Resulta evident  que el  Decret  llei  4/2023 no ha eliminat  l’impost  de successions entre
familiars a les Illes Balears. Aquest impost es manté, si ve reduït, pels germans, nebots i
oncles.  L’impost  s’elimina per alguns casos en que ja hi  havia prevista i  aplicable una
reducció del 99 % com era el cas de les adquisicions per causa de mort dels descendents
(fills i nets) menors de 21 anys, casos per altra banda que ja tenien una escala reduïda del
tipus aplicable.

El tipus màxim aplicable a les Illes Balears per aquest import és el 34 %, és a dir, que a
partir  del  Decret  llei  4/2023 es  continuarà  donant  el  cas  que patrimonis  familiars  que
passen per exemple de tios a nebots hagin de pagar el 17 % del seu valor.

L’impost de successions entre familiars és un impost injust no només perquè està vinculat
a un moment terrible com és la pèrdua d’una persona estimada sinó perquè obliga a pagar
per una propietat per la que el teu familiar ja va pagar quan la va adquirir i per la que ha
pagat  durant  tota la  seva vida.  Potenciar  la  continuïtat  dels  patrimonis i  les empreses
familiars hauria de ser un imperatiu a seguir pels poders públics. Una fiscalitat excessiva
el que genera són situacions com herències que no són acceptades perquè no es tenen
prou doblers per fer fronts als imposts associats a la transmissió dels béns per causa de
mort.  L’any  2011  a  Balears  es  varen  acceptar  7385  herències  i  es  varen  desestimar
(deixar d’acceptar) 750 herències, l’any 2021 foren 8.358 les herències acceptades i 1.889
les que es desestimaren.

Òbviament  no  només  és  la  càrrega  fiscal  la  que  provoca  que  molts  hereus  acabin
renunciant i no acceptant l’herència, però l’aspecte fiscal també és rellevant.

A Balears es dona la peculiaritat de comptar amb un patrimoni immobiliari amb uns valors
de mercat molt elevats però que en nombrosos casos no va acompanyat d’una disposició
de doblers líquids en consonància. Facilitar la transmissió d’aquest patrimoni immobiliari
també pot ajudar a fer efectiu el dret a un habitatge digne ja que és una manera que
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alguns dels nostres joves puguin tenir una casa on viure.

L’impost de successions entre familiars és un tribut relativament menor en relació a la
recaptació  que  s’aconsegueix.  La dependència  dels  pressuposts  de  la  comunitat  dels
ingressos provinents per impost de successions entre familiars és bastant petita, per tant,
l’efecte sobre el finançament dels serveis públics essencials seria molt escàs.

Pels motius exposats anteriorment, proposam que el Ple de l’Ajuntament de Pollença

ACORDI

Primer. Instar al Govern de les Illes Balears a impulsar un canvi legislatiu  que suposi
l’eliminació de l’impost  de successions entre familiars,  per tant,  també s’elimini  aquest
impost  per  les  adquisicions  per  causa  de  mort  que  facin  germans,  nebots  i  oncles
(l’anomenat Grup III).

Segon. Instar al Govern del Consell Insular de Mallorca a adoptar polítiques actives per
aconseguir  facilitar  la  fiscalitat  i  els  requisits  administratius  per  donar  continuïtat  als
patrimonis familiars que han de passar de padrins, pares, oncles o germans a nets, fills,
nebots o germans.»

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
02.07.52 a 02.30.36).

Finalitzades  totes  les  intervencions,  se  sotmet  a  votació  la  Moció  i  n’esdevé  el  resultat
següent: cinc (5) vots a favor dels membres dels grups municipals Tots – El Pi i Unió Mollera
Pollencina; nou (9) vots en contra dels membres dels grups municipals Partit Socialista de les
Illes Balears i Més per Pollença; i un (1) vot d’abstenció del membre del grup municipal Partit
Popular.

Atès el  resultat de la votació, es declara no aprovada la Moció precedent i  els acords
continguts en la mateixa.

10.- Propostes / Mocions d'urgència

Tot  seguit  per  part  de  la  Batlia  es  demana  si  qualque  grup  polític  desitja  sotmetre  a
consideració del Ple qualque assumpte, de conformitat amb l’article 91.4 ROF.

No se’n presenta cap, de proposta / moció d’urgència.
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B) PART DE CONTROL I SEGUIMENT

1.- Informació de Batlia 

Per part de Batlia s’informa als reunits dels següents assumptes, dels què els hi trasllada
el següent:  

― Respecte el  succés d’incendi,  ocorregut el passat diumenge 24 de setembre, a
l’edifici situat al carrer Mar, en què en planta baixa s’hi ubica el forn conegut com
«Can Xim», s’ha dictat  un Decret,  al  qual  tots  els  membres corporatius hi  heu
pogut tenir accés, en què s’ordenen tot una sèrie de mesures al titular propietari de
l’immoble en compliment del deure legal d’ús, seguretat, conservació i rehabilitació,
tot tenint en compte que el tema de la seguretat és un tema fonamental; a més cal
dir  que  es  farà  una  reunió  amb  els  tècnics  de  l’Ajuntament  i els  afectats,
directament o indirectament, per parlar de la situació. Aquest Decret diu clarament
què ha de fer la propietat, perquè hi ha situacions una mica perilloses, des del punt
de vista de la seguretat de les persones i, per tant cal posar fil a l’agulla, en el
benentès que si la propietat no fa el que ha de fer serà l’Administració que per
seguretat haurà d’intervenir mitjançant execució subsidiària, a càrrec de la persona
obligada. 

― De la Sentència núm. 459/2023, de 15 de setembre, dictada pel Jutjat Contenciós
Administratiu núm. 3, en el procediment ordinari 93/2019, per la que s’estima el
recurs  i  ordena  l’exclusió  del  camí  vell  de  Pedruixella  (núm.  114)  del  Catàleg
Municipal  de  Camins.  Contra  aquesta  sentència  hi  cap  recurs  d’apel·lació  a
resoldre  per  la  sala  del  Contenciós  Administratiu  del  TSJIB,  pel  qual  s’està
estudiant la viabilitat d’interposar dit recurs per part de la Direcció Lletrada.

2.- Dació de compte de Resolucions de Batlia

D’acord amb el que disposa l’article 42 del Reglament d’organització, funcionament i règim
jurídic  de  les  entitats  locals  (ROF)  es  dona  compte  de  les  resolucions  adoptades  i
registrades des de dia 28 de juliol de 2023 fins dia 28 de setembre de 2023, del número
2023/0704 fins el número 2023/0976 (ambdós inclosos) al Llibre de Decrets, al qual els
regidors i les regidores hi tenen accés directe mitjançant el gestor documental, als efectes
del control i fiscalització dels òrgans de govern.

3.- Precs i Preguntes

3.1.- Preguntes del grup municipal Unió Mollera Pollencina (RGE núm. 2023-E-RPLN-
15  de  dia  26  de  setembre  de  2023)  corresponent  a  la  present  sessió  plenària
ordinària

Preguntes:

1. Después de los numerosos vertidos de agua fecales a la Bahía durante todo el
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verano,  ¿Qué protocolo se ha seguido en referencia  a los múltiples vertidos de
fecales a la Bahía de Pollença? ¿Cuántos vertidos ha habido durante el  periodo
estival? ¿Qué actuaciones se han hecho para prevenir más vertidos?

R1.- Primerament recorda la senyora Campomar, com així ja ho va dir a l’anterior Ple, que
quan ells varen arribar no hi havia en marxa, ni documentat cap protocol, i que era a finals
de juny, en plena temporada turística, volent dir al respecte que l’anterior equip de govern,
no va deixar res fet,  ni encomanat cap tasca a ningú. Dit això, explica la regidora que el
primer que es va fer fou activar les neteges periòdiques del clavegueram al Moll per evitar
embossos i posar en marxa un sistema de comunicació interna que permetés un sistema
més àgil. Així, el nombre total de banderes vermelles i grogues al 2023, ha sigut de deu:
tres vermelles i set grogues, menys que al 2022 que n’hi va haver tretze en total: una de
vermella i dotze de grogues. La diferència en el resultat que determina una bandera groga
d’una vermella, comenta la regidora, a vegades és molt petita, i la groga precisament és
una recomanació  de no banyar-se,  per  tant  s’ha de tenir  en  compte.  Quant  a quines
actuacions s’han fet per prevenir abocaments, diu ben clar la senyora Campomar, posar
en marxa i prioritzar el que l’anterior equip de govern va dir que farien al 2021, quan varen
respondre al requeriment del Govern Balear, i que no varen fer. El passat 19 de setembre,
continua  dient  la  regidora,  es va aprovar  una modificació  de crèdit  en  relació  amb el
clavegueram per un import de dos-cents vint mil euros, i que tant de bo s’haguessin trobat
els projectes redactats, però que no n’han trobat cap i els han de fer ells; arreglar les dues
canonades avariades al voltant de la plaça Miquel Capllonch, del carrer Mestral i carrer
Tramuntana,  dos  carrers  que  ja  se  sabia  que  tenien  problemes  i  que  causaven
abocaments però que, tot i això, no varen fer cap feina per arreglar-ho, en referència a
l’anterior equip de govern. Altrament s’han de posar també les alarmes a dues estacions
de bombeig que pateixen periòdicament avaries per tovalloletes, etc., que són les de Sis
Pins i la del carrer Far, que també l’anterior equip de govern, al 2021, s’havien compromès
a fer-ho però que al juny del 2023 tampoc hi havia res fet, dos anys i mig després, una
cosa tan important i que ara preocupa tant, però que fa dos anys i mig no preocupava
gens,  això  és el  que la  regidora  pensa,  i  que precisament  aquesta falta  d’alarma,  en
aquestes dues estacions de bombeig, han provocat dos dels abocaments que han donat
lloc a banderes vermelles, i que, per tant, si l’anterior equip de govern hagués fet la feina
que havien promès ara fa dos anys i mig, segurament s’haguessin pogut evitar aquestes
dues banderes  vermelles.  Amb tot,  conclou la  regidora,  senyora  Campomar,  que això
només és el començament, perquè la seva voluntat és continuar fent una millora de la
xarxa.

2. Las playas han permanecido cerradas durante mucho tiempo, dando una muy
mala imagen al municipio y afectando negativamente en las empresas locales, ¿se
ha calculado el impacto económico que han tenido los vertidos en las empresas
locales?

R2.- La mala  imatge de les platges,  comenta  la  senyor  Campomar,  ve  d’enrere  i,  en
aquest sentit, explica que l’any  2019  es varen donar  sis banderes, una vermelles i  cinc
grogues;  al 2020 cinc grogues,  estant en Pandèmia quan les canonades no anaven tan
carregades ni molt manco com estan ara; al 2021, també en pandèmia, quan quasi no hi
havia gaire gent al Moll, cinc grogues; al 2022 ja ho ha dit abans, tretze banderes, una
vermella i dotze grogues, temporada normal; al 2023 deu banderes, tres vermelles i set
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grogues.  Dit  això,  i  ara  que no governen,  en  referència  a  l’anterior  equip  de  govern,
demana la  regidora  si  es  preocupen  ara  dels  abocaments,  demanant  si  s’ha  calculat
l’impacte econòmic, ja que quan el senyor Nevado era batle, les respostes que donava,
quan se li demanava per les banderes, era que no passava res, que havia estat una avaria
sense importància, que aquesta era la resposta que tenien en el Ple, o els hi contestava la
senyora  Buades  que  no  havia  estat  res,  una  rompuda,  que  no  passava  res,  que  si
s’haguessin preocupat de veritat, s’haguessin posat les piles, s’haguessin fet les obres
que es van comprometre a fer al 2021 i que no feren. Que saben que hi ha un impacte
econòmic, i no només econòmic, sinó sanitari i ambiental, i que per això, des del primer
moment, han prioritzat, com ja ha dit abans, posar el recursos per millorar el clavegueram i
aquests primers recursos, que han posat, són dos-cents vint mil euros en aquest mateix
2023, que les prioritats són molt diferents entre l’anterior i actual equip de govern, posant
com exemple d’això que l’anterior  consistori  va preferir  fer  modificacions de crèdit  per
augmentar en tres-cents vint mil euros la partida de festes. 

3. Al final de la c/ Tramuntana con c/ Mestral hay una tubería que vierte agua sucia
al comienzo de la plaza ¿se ha revisado dicha rotura? ¿Se ha asegurado que esta
agua no sea fecal y, por lo tanto, acabe en la bahía?

R3.- En primer lloc, explica la  senyora Campomar que, en aquest cantó,  hi ha aquesta
aigua que surt de tant en tant, i que la regidora se n’ha assabentat ara, però que això es
dona des que es va inaugurar la plaça, des que el senyor Nevado era batle, i que això li
han dit els que duen el bar de davant, no és que s’ho estigui inventant la regidora, o sigui
que ja fa més de dos anys i mig. Dit això, continua explicant la senyora Campomar que
surt aigua enmig de les rajoles d’aquesta nova plaça, que no causa un gran abocament
però que és una anormalitat, però que l’anterior equip de govern no va fer res al respecte,
ni varen voler mirar la causa ni el tipus d’aigua i que ara pretenen que en tres mesos es
faci tota la feina que ells no varen fer, i a més el senyor Nevado, a part de ser batle abans,
ja era delegat del Moll, que també s’hauria d’haver preocupat. En qualsevol cas, conclou
la regidora,  passada la temporada turística,  per no molestar,  que és el  que els  hi  ha
demanat l’establiment de davant, intentaran saber si és un problema causat per l’obra de
la plaça amb la qual cosa, si hagués estat així,  s’haurien d’haver preocupat abans de
recepcionar l’obra, de solucionar aquest problema amb l’empresa que feia l’obra, que ells
intentaran saber què és el que ho provoca perquè hi ha sospita que sigui per les obres de
la mateixa plaça.

4. Durante la campaña electoral los partidos que conforman el equipo de gobierno
dijeron que iban a plantar más árboles 3 meses después no se ha sembrado ningún
árbol  nuevo  y  el  estado  de  los  jardines  municipales  es  deplorable.  En  la  Plaza
Pasqual Roch Minue, por ejemplo, hay malas hierbas de más de 50 cm en el parque
infantil ¿Cuándo tienen pensado actuar en los jardines y parques? ¿Por qué no se
desbrozan las zonas verdes frecuentemente?

R4.-  La senyora Campomar respon a aquesta pregunta perquè la regidora de Parcs i
Jardins no pot ser aquí. Dit això explica la regidora que ells continuen amb la seva aposta
per millorar les ombres del nostre municipi i que els arbres són una part molt important.
Quant a les zones enjardinades, continuen fent les mateixes tasques que feia l’anterior
equip de govern. El primer que varen dir, continua amb la seva explicació la regidora, és
que com que es  trobaven en plena temporada turística,  no farien  canvis,  que tothom
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continuàs igual, i que això és el que se’ls hi van dir a tots els que l’anterior equip de govern
tenia contractat per fer les zones enjardinades, que continuassin fent el que havien fet fins
ara, les mateixes tasques perquè no volien fer canvis enmig d’una temporada turística.
Quant a la plaça Pasqual Roch Minué, comenta la regidora que aquesta mateixa setmana
està previst que tallin les herbes, tot i que el pitjor d’aquesta plaça és l’abandonament del
parc infantil,  i  no només aquest,  sinó l’abandonament  dels parcs infantils  que s’ha fet
durant  els  darrers  quatre  anys,  i  que  aquest  sí  que  és  un  exemple  evident  d’aquest
abandonament, per tant la dignificació, el bon estat i la seguretat dels parcs infantils és
una feina que es prenen molt seriosament de cara a la seva feina en aquesta legislatura.

5. Los  jardines  de  la  parada  de  taxis  del Port  de  Pollença  están  en  un estado
lamentable  ¿no creen que se hubiera podido hacer  una actuación en esta  zona
aunque la  parada de taxis  aún no estuviera  operativa? La imagen que se da al
pueblo es francamente desastrosa.

R5.- Novament li sorprèn a la regidora, senyora Campomar, que de les obres de la parada
de taxis  li  demanin  pels  jardins.  Dit  això,  respon  la  regidora  que les  obres han estat
vallades fins fa una setmana, i que no es podia accedir a aquest jardí, que l’obra no tenia
en compte, ni incloïa, que ella sàpiga, els jardins. En aquest sentit, explica la regidora que,
per interessos electorals,  varen imposar fer  unes obres a la parada de taxis en plena
temporada turística, causant problemes i perjudicis als veïnats i establiments turístics dels
voltants, donant una imatge, segons parer de la regidora, desastrosa, que, com ja ha dit
abans, les obres han estat vallades fins fa una setmana i que no han estat operatives, ni
recepcionades,  perquè tampoc es va tenir  en compte,  ni  tramitar  en temps,  les obres
sobrevingudes d’una part de la voravia, devora la pista de bàsquet, que s’hauria d’haver
tramitat la modificació del contracte en temps i que ara tendrien l’import real per poder
acabar i recepcionar aquesta obra, per tant, s’haurà d’esperar a la recepció, a acabar els
tràmits i a la temporada turística.

6. El parque de perros de Bóquer tiene carteles en el suelo y barreras de madera
rotas desde hace semanas ¿Cuándo se van a arreglar?

R6.- Respon la senyora Campomar que el parc de l’avinguda Bocchoris està tal i com l’ha
tengut i el va deixar l’anterior equip de govern durant els darrers quatre anys, que ella
sàpiga no s’ha fet res, i  que,  per tant,  està igual i  abandonat  a l’igual  que el  parc de
cussos. Amb tot, considera la regidora que aquesta zona és molt important perquè l’antic
camí de Bóquer forma part del patrimoni del Moll i que, per tant, considera que requereix
d’un projecte global que el posi en valor i que amb això estan treballant.

7. ¿Qué valoración hace el equipo de gobierno de las fiestas patronales de Port de
Pollença? ¿Cuál fue el gasto total de las fiestas?

R7.- Respon el regidor de Festes, senyor Tugores, que la valoració que en fan, de les
festes, és força positiva. Recorda també el regidor que varen arribar a finals de juny i que
no varen trobar res, exceptuant la persona que havia de fer el pregó i la posterior actuació
musical, que no hi havia res preparat per l’anterior equip de govern, tot i que és veritat que
sí que hi havia la Cursa Marinera, que l’organitza l’Associació de Veïns, i el concert de La
Gola  que sabien quin  dia  era.  Quant  a què varen fer  quan varen arribar,  comenta el
regidor,  que,  principalment,  varen xerrar  amb l’Associació  de Veïns,   que els  hi  varen
traslladar que estaven disgustats d’algunes coses que havien pensat que podien fer, i que
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d’acord amb ells, creu el regidor que varen treure un programa digne malgrat el poc temps
que varen tenir per dur-lo a terme, ja que en quinze dies varen tenir tancat el programa de
festes i totes les contractacions. En aquest sentit, i aprofitant l’avinentesa, el regidor vol fer
extensible el seu agraïment a totes les associacions que participaren a les festes com ara
Arrels Marines, a Cap de Fibló, a l’Associació de Músics, a ABAIMAR, al Club Nàutic així
com a algunes àrees de l’Ajuntament que també participaren com l’Àrea de Joventut i
l’Àrea de Cultura. Amb tot, conclou el senyor Tugores que sí, que n’està satisfet de com
varen quedar, a l’igual que tot l’equip de govern, que així li han fet arribar, a l’igual que
l’Associació de Veïns i d’altres persones particulars. Quant a la a despesa aproximada,
respon el regidor que va ser de seixanta mil euros, menor de la que hi havia prevista
inicialment.

8. Las obras del cambio de cubierta de la piscina de Port de Pollença llevan retraso,
las obras tenían que empezar a principios de julio y no se iniciaron hasta mediados-
finales de julio ¿Cuándo estarán acabadas las obras y se podrá abrir la piscina a los
usuarios?

R8.-  Primerament,  comenta el  regidor,  senyor Tugores, que li  sorprèn un poc aquesta
pregunta perquè aquest contracte es va signar dia 9 de juny d’aquest any 2023, que el va
firmar el senyor Nevado, i que la data de finalització d’aquesta obra, segons el contracte,
és dia 13 de novembre, estant ara a finals de setembre, i que, per tant, queda un mes i
mig encara perquè es puguin acabar les obres. Dit  això, continua dient el regidor que,
efectivament,  les obres varen començar dia 10 de juliol,  no a mitjans ni  a finals,  amb
quatre dies de retard perquè el subministrament de les planxes de la coberta arribaren
malament i es varen haver de canviar, que aquesta és una informació que li han traslladat
perquè  el  senyor  Tugores,  en  aquell  moment,  no  hi  era  i  que  el  termini  d’execució
d’aquesta licitació és de quatre mesos, com ha dit abans, dia 13 de novembre. Amb tot,
creu el regidor que estan en termini i el que pretenen és acabar com més aviat millor, que
en aquests moments han començat  a omplir  la  piscina i  esperen que,  dins  el  termini
establert, es puguin utilitzar les instal·lacions.

9. El programa Mou-te para gent gran, que ofrece el Consell de Mallorca, fue un gran
éxito el año pasado, pasando de 1 grupo a 4 con más de 60 usuarios entre Pollença
y Port de Pollença ¿Por qué otros municipios ya tienen este servicio en marcha y en
Pollença no? ¿Se tiene pensado volver a solicitar este servicio? ¿Se ampliarán los
grupos ya que el año pasado se quedaron muchos usuarios en lista de espera?

R9.- Explica  el  regidor  delegat  d’Esports,  senyor  Tugores,  que  el  programa  Mou-te
s’iniciarà  el  mes  d’octubre  i  que  segons  li  consta,  com  així  li  ha  traslladat  el  tècnic
d’Esports,  no  hi  ha  cap  municipi  que  encara  hagi  començat  aquest  programa,  que
comencen al mes d’octubre, i com molt ben bé diu l’anunciat de la pregunta, l’ofereix el
Consell  de  Mallorca,  que  enguany  ha  canviat  els  criteris  d’adjudicació  de  grups  per
afavorir els municipis amb menys població, augmentant el nombre de pobles participants,
posant un màxim de grups segons el nombre d’habitants, i deixant a Pollença, segons els
nous criteris, amb dos grups. En aquests moments, continua dient el regidor, estan en
conversacions amb el Consell per aconseguir un tercer grup, si algun dels altres pobles
sol·licitants  renuncia,  cosa que sembla que així  serà,  però creu que arribar als quatre
grups com l’any passat serà molt difícil. Com ha dit abans, aquesta activitat no l’organitzen
ells, per tant, s’hauran d’adaptar al que els hi doni el Consell, i que en aquests moments
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són dos grups, tot i que, efectivament, l’any passat eren quatre, amb un altre equip de
govern al Consell de Mallorca, però que ara els han reduït a dos, esperant que puguin ser
tres.

10. Los vestuarios del  campo de fútbol de l’Albercuix aún no disponen de agua
caliente. ¿Se va a arreglar este problema antes de que haga más frío?

R10.- La informació que li ha traslladat el tècnic d’Esports, explica el senyor Tugores, és
que els vestidors del camp de futbol d’Albercuix tenen aigua calenta, i que la tenien, i la
tenen,  igual  com  quan  varen  acabar  la  temporada.  El  que  ha  passat,  continua  amb
l’explicació el regidor, és que a l’estiu es va aturar la caldera, i que ara funcionen amb
plaques solars perquè esdevé suficient per encalentir l’aigua, tot i que aquesta setmana
s’ha encès la caldera i per tant, ja hi ha aigua calenta. Altra cosa que també comenta el
regidor al respecte, és que hi ha prevista una actuació, que es du a terme aquests dies als
vestidors,  per  canviar  les  canonades  d’aigua  que  necessiten  un  major  diàmetre,  per
esmenar  les  deficiències  de  cabal  que  hi  havia,  i  arreglar,  en  principi,  tots  aquests
problemes que es duien arrossegant des de no sap quants anys, actuació que s’està fent
per fases perquè pugui seguir funcionant i es puguin dutxar amb aigua calenta, i que li han
trasllat que s’acabarà la primera quinzena d’octubre.

11. El anterior equipo de gobierno encargó el estudio económico de los bares de los
polideportivos, el cual se entregó y registró el 10 de mayo. 4 meses después, ¿Se ha
avanzado  en  el  proceso  de  licitación  de  los  bares  de  los  polideportivos?  ¿Qué
previsión se tiene de sacar la licitación?

R11.- Explica la senyora Carbonell que aquest expedient es va obrir a l’octubre de l’any
2022, que quan es va rebre aquest informe, efectivament, era dia 10 de maig del 2023,
però que no es va fer res amb aquest sinó que senzillament es va deixar aparcat, i que
fins  que  ells  han  incorporat  la  memòria  de  necessitats,  a  l’agost  del  2023,  aquest
expedient no s’ha pogut reprendre. Dit això, continua dient la regidora que han estudiat
l’informe del senyor Català, sobretot les inversions que s’hi explicaven, i, amb l’objectiu
que es puguin presentar més licitadors, s’han intentat rebaixar, perquè la possibilitat de
recuperar la inversió de les persones que es presentin, sigui més ràpida i, per tant, hi vagi
més gent. També explica que s’ha rebaixat una partida d’obra, que estava considerada
bastant alta,  després que els tècnics de Contractació ho anassin a veure i  els serveis
tècnics, que van considerar que no havia de ser tan alta i l’han tornat a quantificar, i llavors
una sèrie d’inversions mobles que haguessin gravat la presentació de les persones que hi
poguessin  estar  interessades  perquè  eren  coses  que  si  la  persona  que  al  final  farà
l’explotació del bar, la vol posar en un moment puntual, la pugui posar però que no sigui
necessari fer una inversió i que, per tant, les amortitzacions de la licitació puguin fer més
via. Amb tot, conclou la regidora que estan pendents que el senyor Català, que és qui va
redactar aquest informe, faci la rectificació i es puguin treure amb millors condicions per
als licitadors.

12.  Una  empresa  privada  de  limpieza  está  realizando  la  limpieza  del  CP  Miquel
Capllonch y CP Joan Mas. ¿Por qué se envía una empresa privada habiendo un
bolsín  de  personal  de  limpieza  del  ayuntamiento?  ¿Tienen  pensado  licitar  este
servicio?

R12.- Respon la senyora Campomar que el senyor Nevado ha estat regidor de l’Àrea de

24

ACTA

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 3

5H
PA

Q
EW

N
9T

M
YP

SN
D

JS
J9

G
H

52
 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//a
jp

ol
le

nc
a.

se
de

le
ct

ro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 2

4 
de

 3
8 



Serveis durant vuit anys, que l’Àrea de Serveis inclou la brigada però també el personal de
neteja, i que suposa que sap que hi havia dues places de persones jubilades que no s’han
cobert.  Dit  això,  la senyora Campomar continua dient  que,  amb la nova normativa de
personal, derivada d‘aquesta estabilització d’interinatge a les administracions públiques,
per cobrir-les interinament primer s’han d’incloure en un procés d’ocupació pública, obrir
un borsí, etc., procés que dura quasi un any, però que es poden ocupar interinament, però
que el senyor Nevado això no ho va demanar ni ho va posar en marxa, cosa que ells sí
que ho han posat en marxa per cobrir aquestes places de jubilades, i que mentrestant s’ha
hagut de donar suport extra al personal de l’Ajuntament amb dues persones de fora. En
aquest sentit, la senyora Campomar vol agrair al personal de neteja la seva feina perquè
són el col·lectiu més invisibilitzat i menys valorat entre el personal de l’Ajuntament quan
són, precisament, de les més necessàries i imprescindibles. Finalment comenta que els
centres públics que, en aquest moments disposen d’una persona de neteja de reforç a ca
un d’ells són el centre Bocchoris, no el CP Miquel Capllonch, i el CP Joan Mas. 

13. Se ha sacado la convocatoria de la plaza de AODL. Esta plaza era de personal
laboral y se ha reconvertido en plaza de funcionario sin ningún tipo de negociación
con  los  sindicatos  ¿Por  qué  se  ha  convertido  en  funcionario  si  era  una  plaza
laboral?

R13.- Primer de tot comenta el regidor, senyor Cànaves, que aquesta plaça no era ni de
laboral ni de funcionari perquè era una plaça que no estava en plantilla, era una plaça
d’aquestes de programes del SOIB i no duen cap tipus de negociació amb els sindicats
perquè són per programes. Dit això, i així com demanen per l’AODL, explica el regidor que
aquesta nova convocatòria que estan tramitant ara, que va sortir al BOIB de maig d’aquest
any, proposa dues modalitats, una de funcionari interí i l’altra la de laboral indefinit,  un
programa fins a finals del 2025, i que després d’estudiar-ho es va optar per aquesta plaça
de funcionari interí perquè així es pot fer la selecció mitjançant un concurs de mèrits, per
tant,  és més àgil  ja que necessiten cobrir  aquesta plaça aviat  perquè tenen un temps
limitat, fins el novembre de 2023 que és quan els hi acaba aquest termini, i d’altra banda,
al ser un programa, s’han tengut en compte les necessitats que té tot l’Ajuntament i s’ha
prioritzat aquesta plaça de cara al programa al 2025.

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
02.35.06 a 03.00.39).

3.2.- Preguntes del grup municipal TOTS - EL PI (RGE núm. 2023-E-RPLN-16 de dia
26 de setembre de 2023) corresponent a la present sessió plenària ordinària

Preguntes:

1. Ha passat l’estiu i conseqüentment els primers 100 dies de legislatura. Acabat
l’estiu és evident la brutor dels carrers, sotracs, la deixadesa dels parcs infantils a
més de l’alta  herba  que decora  les  rodones,  voravies  i  camins rurals  per  tot  el
municipi.  Quin balanç es fa d’aquesta poca eficàcia? Té previst l’actual equip de
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govern un pla per solucionar aquesta problemàtica?

R1.- Respon la senyora Campomar que s’ha realitzat un pla de xoc de neteja extra, que
encara està en marxa al Port de Pollença, Cala Sant Vicenç i Pollença, a diferència de
l’anterior equip de govern no en varen fer cap, ni en varen preveure cap l’any 2023, així
com tampoc se’n va fer cap, que ella recordi, l’any 2022. Com ja li ha dit abans al senyor
Nevado, la regidora explica que les rodones, les zones enjardinades, etc., tenen el mateix
manteniment que feia l’anterior equip de govern perquè aquestes han estat les ordres, que
no han canviat res, precisament perquè estaven enmig de la temporada turística i,  per
això, van considerar que el millor era no fer canvis. Com ja ho ha dit abans, a la  plaça
Pasqual Roch Minué, aquesta mateixa setmana està previst que tallin les herbes, encara
que el pitjor és l’abandonament dels parcs infantils durant aquests quatre anys passats, i
que aquest parc és un exemple evident. Al respecte dels parcs infantils, explica la senyora
Campomar que, al parc infantil de Pollença, s’ha fet un pla de xoc, també de baldeig, amb
aigua dues vegades, cada setmana, retirada de fulles, i que properament se’n tornarà a fer
una altra, de sessió de baldeig. Finalment, conclou la regidora que, com molt ben bé sap
el  portaveu  del  grup  municipal  Tots  -  El  Pi,  senyor  Cifre,  s’està  pendent  de licitar  el
contracte de neteja viària, caducat des de fa temps, i que per tant ells, estan estudiant
aquest tema.

2. Aquests darrers dies s’ha fet notòria la denúncia per part d’un particular al xibiu
«La  Roca»  pels  renous  ocasionats  per  la  música  ambient.  Poden  donar  una
explicació detallada de com s’ha actuat davant aquest cas?

R2.- Al respecte, explica la regidora, senyora Jiménez, que es varen reunir el regidors i els
tècnic  de  les  àrees afectades,  i  que,  per  recomanació  jurídica,  es  va decidir  fer  una
sonometria per contrastar-la amb l’aportada per la propietat. D’altra banda, també explica
la  regidora  que,  davant  una  possible  demanda  a  l’Ajuntament  per  inactivitat,  varen
procedir  a  aturar  l’activitat,  activitat  que,  tot  s’ha  de  dir,  no  està  permesa  segons  la
normativa.

3. Es té previst dur endavant una ordenança que reguli els renous públics així com
la música en viu als locals privats?

R3.-  Respon la regidora, senyora Jiménez, que sí, que s’ha iniciat el procés de compra
d’un sonòmetre i la posterior formació de la policia per al seu ús, així que posteriorment es
farà una ordenança.

4. Passades totes les festes del municipi, quina valoració general en fa el regidor?

R4.-  Al respecte respon el senyor Tugores que bàsicament la idea és la mateixa que ha
explicat abans, quant a les festes del Port de Pollença, que quan varen arribar varen tenir
molt poc temps, i que el que hi havia contractat per a les festes de Pollença era el conjunt
de la berbena de dia 1, també la persona que havia de fer el pregó i tenien també firmada
la «Flower Power»,  i  no sap si  qualque cosa més, però si  això es considera bastanta
cosa... En aquest sentit, explica el regidor que varen haver de fer moltes contractacions,
que s’avia de contractar tot,  havien de xerrar amb totes les actuacions que hi  havia,  i
havien de treure un programa de festes, que sí que estava  encarregat però que creu que
va ser decisió directa de la tècnica, que ningú li havia encarregat que anassin endavant,
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ningú, ni cap regidor, etc. Tot i això, el regidor comenta que n’està satisfet, i creu que
també l’Equip de Govern, com així li ha fet arribar, a l’igual que li han fet arribar gent de
fora, que amb aquest poc temps, han fet unes festes prou dignes. Que n’està segur que
no han gastat el que varen gastar l’any passat amb algunes festes concretes, tot i que
s’estima més no entrar en debat, que el regidor n’està satisfet també d’haver escoltat a la
Comissió de Festes, a totes les persones que han vengut, a totes les persones amb què
ha xerrat, i a dur endavant els seus suggeriments, principalment amb el tema de simulacre
de Moros i Cristians, que varen escoltar al batalló de dones amb les seves idees, varen
organitzar les votacions, -i aquí fa un incís, en el sentit que varen tenir una situació que
mai s’havien trobat, i que només han rebut enhorabones de com ho varen poder gestionar,
perquè va ser una situació que ningú s’esperava-.  Quant  a les festes de la Cala sant
Vicenç, explica el senyor Tugores que no hi havia res de res, i que, per tant, les festes de
Sant  Vicenç  les  varen  dur  amb  un  poc  més  de  tranquil·litat.  D’això  s’entén  satisfet
personalment però també amb el suport de tot l’Equip de Govern. Finalment, conclou la
seva explicació el regidor que, com ha dit  abans, està molt content de l’Associació de
Músics de Pollença, que va col·laborar en tot moment, de Cap de Fibló, d’Arrels Marines,
de totes aquestes associacions que han vengut a cada una de les festes i que han fet
tallers per als infants, una de les coses que faltava molt en aquestes festes, ja que, tal
vegada, tenien moltes coses per a joves, però no per als nins i nines, així que cada dia
han intentat posar qualque cosa per a ells, que han intentat fer unes festes no només per
divertir-se sinó que també hi hagués tallers, qualque cosa que, a més, donàs un afegit a
les festes que s’anaven fent, i que, personalment, n’està molt content de com ho ha pogut
gestionar, amb el poc temps que ha tengut.

5. En quin estat es troba la posada en marxa del nou local per joves? Quan està
previst que estigui operatiu?

R5.- Respon la senyora Jiménez que queden les darreres tasques com ara la instal·lació
elèctrica i la línia d’internet, que quan s’acabin aquestes tasques es posarà en marxa. Dit
això, comenta la regidora que espera funcioni perquè la veritat és que un casal de joves
per a una població de desset mil habitants, amb una cabuda de deu persones, i no sap
com ho faran funcionar, però tot i això, espera que funcioni, com ha dit abans.

6. En el darrer plenari ens van comentar que es comprometrien a fer una llista de
compra per material esportiu del rocòdrom i el gimnàs municipal. S’ha fet aquesta
llista? L’han consultada amb els usuaris?

R6.- Abans de tot comenta el senyor Tugores que creu que aquesta pregunta ja la va
contestar en el Ple del mes de juliol però tot i així ho tornarà a recordar. Dit això, explica el
regidor que es va parlar amb diferents usuaris del gimnàs, molt especialment es va parlar
amb el senyor Muller, que era representant d’Unides Podem, i també perquè n’és usuari
d’aquest  gimnàs,  i  que  també  es  va  parlar  amb  els  representants  del  col·lectiu
d’escaladors, amb la gent que fa escalada al rocòdrom. Quant al material adquirit per al
gimnàs, explica el senyor Tugores que eren 572,09 euros i que hi havia diferents aparells
de gimnàs: manuelles, hexagonal de 30 i 40, agafada de politja, anelles, dos dics de 20
kg, etc. Pel que fa al Rocòdrom, comenta que sí que va dir el que s’havia d’adquirir, que
era un Top30, dues plaques per l’entrenament Top30 i que aquest material puja a 576,21
euros, material, aquest del Rocòdrom, que encara no ha arribat però que està encomanat,
i que en tenir-ho tot, faran un acte de reconeixement públic, agraint l’aportació feta pel
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grup d’Unides Podem, quan es va signar aquest Conveni.

7. El passat mes de juliol, l'equip de govern va anunciar que convocaria un ple per
explicar en què consistirien i quina seria la fulla de ruta de les noves delegacions,
com ara parcs i jardins, memòria democràtica, etc. Poden ja, al mes de setembre,
explicar a la corporació en què consistiran cadascuna de les noves àrees?

R7.- Explica el batle-president que és evident que sí, que tenen la intenció d’explicar el
què faran, que, com molt ben bé pot observar el senyor Cifre, aquest Equip de Govern, a
través de les accions que està fent, ja està demostrant quin és el full de ruta que tenen les
diferents àrees amb les quals està treballant, d’una forma clara i manifesta, però que és
evident que les polítiques concretes es demostren amb els pressuposts, i que, en aquests
moments, estan treballant amb els pressuposts de l’any 2024, amb què es demostrarà, de
forma clara, quin és el full de ruta de les difunts àrees, tant les que existien com les que
s’han reestructurat, i definiran una mica la política que volen fer des de l’Ajuntament, des
d’aquest Equip de Govern.

8. El Port de Pollença és un punt clau de la nostra localitat i el carrer Joan XXIII és la
seva arteria principal. Malauradament, aquest nucli i aquest carrer, així com els seus
voltants, es troben en un estat molt degradat, donant una imatge de decadència i
abandonament del municipi i del nucli del Port de Pollença. Després d'escoltar les
queixes dels veïns i comerciants, que reivindiquen la necessitat d'inversió, tenen la
intenció  d'executar  durant  la  seva  legislatura  algun  projecte  de  rehabilitació,
reforma o embelliment d'aquesta travessia i els seus carrers adjacents?

R8.- Respon la senyora Campomar al portaveu del grup municipal Tots – El Pi, senyor
Cifre, que no han trobat cap projecte, ni estudi d’aquest carrer, que malgrat les seves
promeses electorals, no els hi devia preocupar tant la degradació de la qual ara parlen,
perquè no varen plantejar cap solució a aquesta degradació, i no fa tant de temps, ja fa
tres mesos que l’anterior equip de govern se’n va anar. Altrament, comenta la regidora
que a la pregunta es planteja també si escoltaran als comerciants, cosa que no varen fer,
perquè no varen fer res, i que ara pot ser que els escoltin. De totes maneres, conclou la
senyora  Campomar,  que  Joan  XXIII  és  una  via  important  del  Port  de  Pollença,  com
d’altres del municipi, i que també estudiaran millores, possibles, futures per millorar-ne la
situació.

9. En  el  nostre  municipi,  encara  hi  ha  alguns  sols  urbans  que  no  han  estat
completats els serveis per part  de l'Ajuntament.  No obstant això,  els seus veïns
paguen  impostos  com  qualsevol  altre  ciutadà  del  municipi.  Tenen  l'objectiu
d'incorporar  algun  àmbit  més  durant  aquesta  legislatura  a  la  millora  dels  seus
serveis , després de completar Can Singala?

R9.- Respon la senyora Campomar que el Projecte de millora dels serveis de Can Singala
està redactat, que està pendent de crèdit perquè tampoc, en aquests moments, no hi ha
crèdit previst, no hi ha reserva de crèdit. Pel que fa a El Vilar, explica la regidora que es va
encarregar la redacció d’un projecte, que està en procés d’anul·lació per deficiències de
l’adjudicatari, que per qüestions ics, està pendent d’informe de la Secretaria, precisament
perquè no s’ha entregat  així  com toca,  i  que està encara pendent  d’aquesta  situació.
Finalment, i quant a La Font, comenta la senyora Campomar, que s’està pendent primer
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de resoldre unes qüestions amb els veïnats, abans que aquest Ajuntament pugui fer la
recepció d’aquesta urbanització, i per tant, plantejar quins serveis, la redacció del projecte
dels serveis d’aquesta zona.

Abans de passar a la següent pregunta matisa el senyor Cifre que amb aquesta pregunta
no es referia tant a La Font o a El Vilar, que sí que tenen projecte de dotació de serveis,
sinó més bé a zones que no tenen aquest serveis com ara Las Palmeras, zones per la
zona de Síller, que també estan amb aquestes mancances, en aquest cas, són urbans
que anaven més en la  línia de Can Singala,  que és el  que varen plantejar  per fer  el
projecte l’anterior legislatura.

10. En quin estat es troba el projecte d'adequació de la Vinyeta del Pont Roma i del
passeig que l'envolta, com es troba l´aprovació del projecte i la licitació del mateix?

R10.- Respon  el  batle-president  que  és  evident  que  tenen  un  informe de  Carreteres
positiu, un informe positiu de Patrimoni, i que han rebut l’informe de Recursos Hídrics que
l’estan estudiant, per veure quin tipus de plantejament fan, i que segons el qual, emetran
l’informe pertinent.

11. Quin és l’objectiu del nou consistori pel que respecta a completar i recepcionar
els serveis del Vilar i la Font, per tal de que es puguin continuar donant llicències
als solars sense construir i millorin el benestar dels residents que ja hi viuen?

R11.- Primerament, comenta el batle-president que en aquesta pregunta s’han plantejat
dues qüestions que són històriques, que no és una qüestió de fa dos dies, que en el cas
de La Font s’està parlant dels anys 90 i que El Vilar també té la seva història. Dit això,
explica el batle-president que ja s’han reunit tant amb la part de El Vilar com la part de La
Font, que l’objectiu que tenen és de seguir tot el que la sentència ja diu al respecte. Quant
a la dotació de serveis, necessiten saber quantes persones propietàries hi ha a El Vilar, i
que,  pel que fa a la  Font,  en aquests moments, -avui han tengut  la primera reunió al
respecte-,  s’ha  de veure  quin  nivell  de  col·laboració  és possible  entre  l’Associació  de
Propietaris i el propi Ajuntament.

12.   En quin estat  es troba la licitació del  projecte de la nova escoleta,  vista la
pressa per aprovar el crèdit? No hem vist al perfil del contractant cap licitació al
respecte. Tenen la confirmació oficial que el Govern de les Illes Balears veurà amb
bons ulls el  solar proposat  i  donarà la declaració d’interès autonòmic per dur a
terme la seva construcció?

R12.- Abans de tot, el batle-president agraeix moltíssim que es plantegi aquesta pregunta
ja que, realment, tal vegada estarien en una altra situació si l’actitud, i comportament, de
l’anterior  consistori  hagués estat  molt  més actiu  al  respecte.  Dit  això,  explica  el  batle-
president que sí, que s’ha sol·licitat ja la Declaració d’Interès Autonòmic, que ha parlat
personalment amb els tècnics i amb el propi conseller sobre aquesta qüestió, també amb
l’Institut  per a l’Educació  de la  Primera Infància (IEPI),  i  que és evident  que,  amb les
notícies  que  tenen,  estan  en  procés  de  tramitació.  Altrament  també comenta  que,  al
mateix temps, des de les àrees d’Educació,  Contractació, i Urbanisme, han fet reunions al
respecte, per tal de redactar els plecs per poder licitar el projecte, que realment ha de tenir
aquesta escoleta, tot i que, clar està, que només podran licitar-lo, una vegada tenguin clar
la Declaració d’Interès Autonòmic, que realment necessiten per poder fer aquesta licitació
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del projecte.

Intervé el senyor Cifre per dir que ell tenia entès que la Declaració d’Interès Autonòmic és
amb posterioritat, almenys, a l’avantprojecte, responent al respecte el batle-president que
el que és evident és una cosa, que ells no poden redactar un projecte que després resulti
que,  per  raons  determinades,  l’escola  no  es  pugui  fer  en  aquell  espai,  que  l’escola
necessita d’un espai,  i  que per tant,  en aquests moments, estan treballant,  no és que
estigui aturats, per fer aquest plec de condicions sobre el que ha de ser aquesta escoleta,
i  que  necessiten  que  des  d’Educació,  des  d’Urbanisme,  des  de  Contractació,  i
paral·lelament, també tenen previst una reunió amb Tragsatec, que és un organisme que
col·labora amb l’IEPI, per ajudar-los a fer aquest tipus de plec, però que no poden licitar si
encara no estan segurs que en aquell solar és segur que es pugui fer l’escoleta, perquè si
allà no es pogués fer tendrien un problema i s’hauria de cercar una alternativa.

13. El projecte del tanatori, ja aprovat en l’anterior legislatura, pendent des de fa 3
mesos de resoldre les al·legacions i aprovar-lo definitivament, manca pendent de
licitació. No pensa aquest consistori dur-lo a terme? 

a. Han demanat pròrroga per garantir l´ajuda concedida per el consell de Mallorca
per l´execució del mateix?

R13.- Explica la senyora Carbonell que aquest Projecte està definitivament aprovat, que
està publicat en el BOIB núm. 111, de dia 10 d’agost de 2023, i que, en aquests moments,
ja s’han redactat els plecs tècnics, que aquests dies acabaran els administratius, i que
quan acabin,  l’interventor i  la  secretària  podran emetre els seus informes,  que espera
poder complir amb l’adjudicació d’aquest projecte perquè els hi ve bastant just, tot i que
l’expedient  també està obert  des del 2022, per tant, en resposta a la pregunta, sí que
pensen dur a terme aquest projecte.

14. Quina es la intenció del nou consistori en referència a l´execució del projecte de
rehabilitació del Capitol respecte a l’aprovació del projecte i licitació?

a. Tenen  garantits  els  terminis  d’execució  per  rebre  les  ajudes  tant  de  fons
europeus com de la borsa de places turístiques?

R14.- Respon la regidora que el Projecte del Capitol està definitivament aprovat, tot i que
ha hagut de superar dues vegades l’exposició al públic, perquè la primera vegada es va
publicar sense documentació essencial com era el propi pressupost i el Pla de Seguretat i
Salut del projecte, que la publicació definitiva va sortir al BOIB núm. 127 de dia 14 de
setembre, queb s’estan acabant de redactar els plecs de l’expedient,  i  que en principi,
perquè clar, garantir que el projecte es desenvoluparà d’acord amb el pla d’actuació del
propi projecte, és un poc difícil  de garantir,  perquè les actuacions estan fetes dins un
edifici  que pot dur complicacions,  que intentaran fer-ho dins aquest calendari? Sí,  que
podran? No ho saben, que ho aniran veient a mesura que es vagi fent. Finalment, i quant
a les subvencions, explica la senyora Carbonell que tenen set-cents cinquanta (750) mil
euros del Consorci  de la Borsa d’Allotjaments Turístics que encara estan pendents de
conveni, que tenen el Conveni redactat, i que estan a l’espera de llum verda per part del
Consorci. Dit això, la senyora Carbonell, aprofitant aquesta resposta, vol donar les gràcies
al seu personal de Contractació perquè són poca gent, fan molta feina, com s’ha pogut
veure han contestat tota una sèrie de preguntes que fan referència a la contractació, i s’hi
han  deixat  la  pell,  per  tant,  des  d’aquí  els  hi  vol  agrair  la  feina  que  han  fet  per  a
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l’Ajuntament.

15. En  quin  estat  està  la  redacció  i  aprovació  del  conveni  amb  el  bisbat  per
l’execució de la teulada de l’església i el col·legi Monti-Sion?

R15.- Explica el batle-president que, pel que fa a aquest tema, ha mantingut reunions amb
l’anterior rector, el senyor Danilo, amb el nou rector, Francesc Vicens, i després també
amb la Direcció de l’Escola de Monti-Sion. Dit això, continua dient el batle-president que,
com molt ben bé el senyor Cifre sap, que aquí hi ha un problema legal sobre el tema de la
propietat però que el que tenen clar, com a equip de govern, és continuar el procés de tirar
endavant aquest Conveni, perquè el consideren, dins el que els hi diguin quines són les
propietats de cada un, el que és la propietat del Bisbat i de l’Església i la propietat de
l’Ajuntament, totalment necessari.

16. Quants expedients de infracció urbanística ha incoat el nou consistori? I quants
estan motivats per iniciar les obres sense la preceptiva llicencia, tot i que siguin
legalitzables o la llicencia es troba en tramitació?

a. El servei d’inspecció urbanística comprova si un cop concedides les llicencies
d’obra  aquestes  no  s’han  començat,  i  si  és  el  cas  s’incoa  el  procediment
sancionador corresponent?

R16.-  Respon el  batle-president  que, en aquests moments,  des de l’Àrea d’Urbanisme
estan fent una reorganització important perquè realment no funcionava així com calia. Dit
això, explica que, de les dades que té de l’Àrea d’Urbanisme, actualment hi ha desset (17)
expedients de disciplina urbanística en tramitació i quatre (4) pendents d’iniciar, i que el 90
%, 95 % la motivació de l’expedient és per haver-se fet obra sense llicència.

Quant a la segona part de la pregunta, respon el batle-president que és evident, que el
que realment es fa des del Servei d’Inspecció és comprovar si realment les obres es fan
en funció del que s’ha demanat.

17. Te  intenció  el  batle  de  suspendre  les  ordes  de  paralització  d’obres  segons
ordenança a partir de 15 setembre en zones turístiques donant audiència a les parts
afectades o les mantindrà fins dia 1 de novembre?

R17.- Al respecte, respon el batle-president que ells seguiran l’Ordenança que existeix i
que si realment s’arriba a un acord entre els propietaris, promotors i els veïnats, s’arribarà
a l’acord que sigui necessari en aquest sentit, que ells flexibilitzaran dins la normativa que
actualment tenen.

18. En els seus respectius programes electorals i  en comentaris a través de les
xarxes socials, s'han posicionat en contra de l'incivisme, principalment abanderant
la lluita contra els excrements d'animals de companyia al  carrer i  els respectius
amos que no els recullen.  En quin estat  es troba dita ordenança que regularà i
sancionarà exemplarment als infractors?

R18.- Ells sí que s’han manifestat en contra de l’incivisme, respon la senyora Campomar,
així com suposa la resta de partits perquè és un tema que els preocupa a tots. Quant al
tema de les infraccions, explica la regidora que s’han posat setze multes a cans, que és
evident que han estat per cans amollats o cans perillosos, i alguns estan en tràmits de
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sanció,  que sí que hi ha en marxa una modificació puntual de l’Ordenança i  que està
pendent  d’exposició  pública  per  obligar  als  propietaris  de cans a dur  una botella  amb
vinagre  i  aigua  per  fer  net  els  orins  d'aquests  animals.  Pel  que  fa  a  la  qüestió  dels
excrements sòlids,  comenta la senyora Campomar que és una qüestió dificultosa,  que
evidentment està prohibit, es pot multar, però a vegades determinar-ne l’origen esdevé la
dificultat, tot i que és veritat que hi ha sistemes avançats d’ADN per identificar si pertany al
ca o no, però també sap que és cert que l'obligatorietat dels propietaris de cedir aquesta
informació de l’ADN dels seus animals,  és voluntària,  per tant,  és un tema que estant
estudiant a veure com ho solucionen a altres municipis per avançar en aquesta qüestió.

19. Un dels projectes més importants i rellevants per al municipi és el desplegament
del pla de mobilitat i accessibilitat a tota la localitat. En quin estat es troba aquest
pla? Quan es preveu l'inici de la seva implementació?

a. S'ha tingut  en compte que el  Pla  d'accessibilitat  no només fa referència  a la
mobilitat física, sinó que també s'ha de contemplar l'accessibilitat visual, auditiva i
cognitiva de les persones?

R19.- Respon la senyora Jiménez que sí, que actualment aquest Pla s’està revisant, i que,
per tant, la seva implementació es durà a terme una vegada s’hagin complert els termes
adients, i sí, que es contemplaren totes les mesures d’accessibilitat possibles.

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
03.01.28 a 03.28.50).

3.3.- Precs i preguntes del grup municipal PP (RGE núm. 2023-E-RPLN-17 de dia 26
de setembre de 2023) corresponent a la present sessió plenària ordinària

Preguntes:

1-  Quina recaptació hi ha hagut al festival de música d’enguany? Quin ha estat el
nombre d'invitacions i a qui s'han donat, i quin criteri han seguit?

R1.- Respon el senyor Sureda que, pel que fa a la venda d’entrades, enguany pot dir que
la quantitat ha sigut prou alta de vuitanta-nou mil dos-cents quaranta dos amb noranta
(89.242,90), és a dir, prop de noranta (90) mil euros, que aquí estan parlant de 7 concerts,
i que d’aquesta xifra ja s’han descomptat algunes devolucions d’entrades que es feren al
darrer  concert  que es va haver  de reubicar  a  Palma.  Altrament,  continua  explicant  el
regidor  que,  a part  d'aquests vuitanta-nou mil  i  escaig d’euros,  hi  va haver  el  concert
benèfic familiar de mil sis-cents quatre (1.604) euros, que això va a benefici d’associacions
de caire social, exactament com s’ha fet els darrers anys. Quant a les invitacions, comenta
el senyor Sureda que enguany s’ha seguit exactament el mateix criteri dels darrers anys,
un poc amb l’objectiu  sempre d’un control  rigorós de les invitacions.  En aquest  sentit,
explica el regidor que hi ha diferents tipus d’invitacions que a continuació passa a detallar:
unes que van per contracte, és a dir, que per contractació, alguns grups tenen deu o cinc
invitacions, que això ve estipulat per contracte; després Caixa Colonya i l’Hotel Son Brull
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que per la contraprestació econòmica que fan també reben unes invitacions; després hi ha
les institucionals, és a dir, cada regidor, a tots els concerts, té una invitació però no els
acompanyants  que  sempre  paguen  la  seva  entrada;  després  n’hi  ha  pels  exbatles  i
exbatlesses de Pollença, que també tenen invitació, sent nominativa i només una; després
n’hi ha pel Govern, Consell de Mallorca i Delegació de Govern que si venen també tenen
invitació, no tots els càrrecs, és a dir, presidenta, conseller, director general de Cultura,
delegada del Govern; enguany hi ha hagut invitacions per a l’Ajuntament d’Alcúdia, perquè
«l’stage» del primer concert, dia 3 i dia 4 d’agost, ho varen fer allà, agraint, en aquest cas,
a l’Ajuntament d’Alcúdia per les facilitats que els hi va donar i també aquesta col·laboració
institucional ja que no van voler cobrar l’ús que l’Ajuntament, el Festival de Pollença, va fer
d’aquestes instal·lacions, i que, per tant, han tengut sis invitacions; també hi va haver unes
invitacions al Consell de Mallorca, Teatre Principal, perquè varen moure el concert de dia
27 d’agost  per  la  meteorologia  i  òbviament  se’ls  hi  va donar  unes invitacions;  d’altres
invitacions són a mitjans de comunicació, és a dir, acreditacions a premsa, autors de les
notes de programa, d’altres que són per publicitat  (IB3, revista Sa Plaça, Cadena Ser,
Onda Cero, Alcúdia Ràdio),etc., tenen algunes invitacions a canvi de publicitat; després
s’han donat a invitacions a un programa que es diu Apropa Cultura, quaranta invitacions,
que són entitats de caire social que estan adherides a aquest programa i que han pogut
fer ús també d’aquestes invitacions; n’hi ha d’altres que van a col·lectius municipals com
Cor de Pollença, la Banda de Música, Xeremiers, Corda Amarda, etc., que, a l’igual com
s’ha fet els darrers anys, se’ls hi donen si volen assistir a alguna concert, una entrada
nominativa; després n’hi ha pels realitzadors del programa del Festival de Ràdio Pollença
que no cobren i que se’ls hi dona una entrada; i també es fan sortejos d’entrades a Ràdio
Pollença. En conjunt,  enguany, comenta el senyor Sureda que han estat quatre-centes
nou (409) invitacions, és a dir, manco que altres anys perquè la tendència és anar reduint
aquestes invitacions i creu que s’ha de valorar la feina feta.  En aquest cas vol agrair a
Antònia Plomer la feinada que ha fet, sobretot al mes d’agost, perquè el Festival pugui
sortir endavant fent moltíssimes hores, també els caps de setmana perquè això pugui tirar
endavant.  Quant a la programació,  creu el  regidor que ha estat  una programació molt
correcta, tal com també es pot veure amb les entrades, -els ingressos són prop de nou mil
euros-,  i  que  hi  ha  hagut  tres  concerts  que  la  venda  ha  estat  «sold  out»,  que  això
considera també que és per posar en valor,  que el  criteri que s’ha seguit  enguany és
exactament el mateix que s’ha seguit en els darrers anys, però tot i això pensa que pot ser
correcte que s’opti per reduir el nombre d’invitacions i que qualsevol persona que vulgui
assistir  al  concert  pagui  entrada,  ara  que  també s’ha de tenir  en  compte que moltes
invitacions venen per contracte, per col·laboradors, per empreses, que també fan que el
Festival pugui ser possible.

2- Quan tenen previst la neteja preventiva del clavegueram del municipi?

R2.- Li donarà la mateixa resposta que li ha donat abans al senyor Nevado, respon la
regidora, la senyora Campomar, que la neteja preventiva va començar a finals del mes de
juny perquè l’anterior equip de govern no l’havia posat en marxa i ja estaven en plena
temporada turística, que està en marxa des de llavors ençà, i que encara hi està.

3- La Llei reguladora d'hisendes locals (LLRHL) o Llei 39/1988 de 28 de desembre
ens  diu  que  els  pressupostos  s'haurien  d'aprovar  inicialment  a  l'octubre.  Quan
pensen presentar la seva proposta de pressupost pel 2024? Quan pensen fer Junta
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de Portaveus per tractar aquest tema?

R3.- Respon la senyora Carbonell  que si  no hi  ha res de nou,  el  pressupost  el  volen
presentar al plenari del mes d’octubre, que espera poder-lo presentar i  aprovar-lo dins
aquest anys. Quant si pensen fer Junta de Portaveu, respon la regidora que sí, que està
previst que es faci, a diferència de l'antiga Corporació que a vegades no en feia, però que
sí, que està previst fer-la.

4- En quin estat es troba el contracte de gestió dels bars del poliesportiu del Port i el
de Pollença?

R4.- Aquesta pregunta es dona per contestada perquè ja s’ha respost abans.

5- En vista de la proliferació de «tardeos» en diferents bars del municipi, creiem
necessari una ordenança que reguli aquesta activitat, pensen fer feina en aquesta
línia?

R5.- En primer lloc vol recordar la regidora, la senyora Jiménez, que la proliferació de
«tardeos» va ser durant l’anterior legislatura, sobretot al final,  i  davant la manca d’una
ordenança s’ha fet un protocol inicial, i sí, que estan redactant l’ordenança.

6- En vista de l'incivisme amb el qual actuen alguns ciutadans en els punts verds,
amb l'abandó de matalassos, resta d'obres i altres grans voluminosos, han pensat
en la  instal·lació de càmeres de seguretat  per  a  controlar  el  bon ús dels  punts
verds?

R6.- Respon la senyor Jiménez que sí, que ja han començat amb els tràmits, que han fet
els plànols i que s’està mirant de posar-les contemplant la normativa vigent.

7- La nova parada de taxis del Port de Pollença porta un bon temps que sembla que
estigui acabada, quan la pensen posar en funcionament? A què és degut els canvis
en la teulada entre altres aspectes; respecte al que figurava en el projecte inicial?

R7.- En primer lloc, comenta la senyora Campomar que esperen poder-la posar en marxa
al  més  aviat  possible,  però  que  sí  que  és  cert  que  hi  ha  hagut  unes  modificacions
d’imports pel que fa al projecte, perquè s’han hagut de fer actuacions sobrevingudes que
no estaven previstes, i que tampoc s’havien contemplat, que les han hagut de tenir en
compte. Respecte al canvi de teulada, respon la regidora que li sorprèn que li demani per
això perquè ells no han fet cap canvi en aquest projecte, que li pot assegurar, que les
teulades que s’han instal·lat són les que es varen contractar en el projecte, sent regidor
d’Hisenda  i  Contractació  el  senyor  Alonso.  En  aquest  sentit,   considera  la  senyora
Campomar que aquestes teulades metàl·liques són totalment inadequades i inapropiades
perquè, pel lloc on estan, devora la Plaça, els hi falta una mica de presència, perquè faran
calor a l’estiu sent metàl·liques, perquè, tal vegada, faran molt de renou quan plogui, etc.,
però tot i això el que li respongueren al respecte fou que era una qüestió de pressupost.
Amb  tot,  torna  a  insistir  la  regidora  que  ells  no  han  fet  cap  canvi  de  teulada,  que,
precisament, les teulades no els hi agraden però són les que l’anterior equip de govern va
contractar i així ho contemplaren al projecte.

8- Durant la pandèmia per motius de tenir major espai entre les persones, es va
reubicar el mercat de fruita i verdures a la Via Pollentia i voltants, pensen deixar-la
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allà o la retornaran a la Plaça Major?

R8.- Respon el senyor Cànaves que des de l’Àrea de Mercats han començat  a parlar
sobre aquest tema, a fer reunions, amb els treballadors que s’encarreguen del mercat amb
els usuaris, venedors, comerciants, restauradors, etc., perquè els hi donin una idea, o els
hi traslladin, com els hi està funcionant aquesta nova ubicació. En aquest sentit, el regidor
vol  recordar  que aquest  equip  de  govern  ha reagrupat  totes  aquestes  àrees  d’impuls
econòmic per tal que siguin més eficients, de Comerç, de Mercats, de Turisme, etc., i que
per primera vegada s’ha unificat el mercat de Pollença amb el del Moll, cosa que creu que
era necessari,  per unificar criteris,  i  que el que estan fent ara és observar com està, i
escoltant una mica a tothom redactaran una proposta de cara a l’any que ve, de manera
consensuada, així com vagi millor a tothom, proposta que  els hi faran arribar i miraran de
donar la ubicació que realment sigui més eficient i que li vagi més bé a tothom.

9- En vista de diferents problemes per queixes de veïnats sobre l'activitat de música
en viu en el municipi, pensen estudiar una ordenança que reguli aquesta activitat?

R9.- Aquesta pregunta la senyora Jiménez ja l’ha contestat abans, que s’ha començat ha
redactar l’ordenança. 

10- Els veïnats de Cala Sant Vicenç es queixen de la proliferació de  boogies de
lloguer, que realitzen rutes per Cala Carbó i per diferents finques privades a manera
de ral·lis, tenen constància d'això? Com pensen evitar aquesta casuística?

R10.- Respon el senyor Cànaves que sí que en tenen constància, d’aquesta problemàtica,
que  l’Associació  de  Veïns  els  hi  ho  va  traslladar,  que  vagin  per  finques  privades  ho
desconeix, sap que van per Cala Carbó, i que facin ral·lis tampoc no és això, el que passa
és  que  aquests  cotxes  van  en  caravana  i  fan  un  poc  més  de  renou  que  els  altres,
ocasionant certs problemes. Al respecte, comenta el regidor que ho han estat mirant, que
han estat mirant quina solució poden donar, perquè aquests cotxes, aquestes empreses,
tenen unes llicències turístiques, estan matriculats com a turismes i, per tant, és difícil
poder restringir l’accés a aquest espai d’allà perquè també haurien de restringir l’accés als
vehicles, als turismes, dels veïnats de la zona. Com ha dit abans, és un tema que s’ha
d’estudiar i s’ha de veure de quina manera es podria fer una protecció d’aquest espai, que
és una zona d’especial protecció, però que hi poguessin tenir accés els veïnats d’allà i els
usuaris, per tant, hi està fent feina per intentar minimitzar aquests impactes. 

11- Durant la Patrona va haver-hi una sèrie de casos violents i el que podia ser una
agressió  sexual,  s'han  pogut  aclarir  aquests  fets?  S'han  presentat  denúncies?
Presentarà denúncia d'ofici l'Ajuntament?

R11.- D’una banda, la senyor Jiménez respon que sí, que s’han aclarit els fets, que formen
part  d’un  procés d’investigació,  i  que  en  el  seu  moment  es  va presentar  la  denúncia
corresponent al quarter de la Guàrdia Civil. 

Quant a si s’han presentat denúncies i si l’Ajuntament presentarà una denúncia d’ofici,
explica, en aquest cas, la senyora Xamena que, en una denúncia sexual, l’única persona
que pot interposar la denúncia és la víctima. Tot i això, continua dient la regidora que, des
de l’Ajuntament, el que es va fer és posar en marxa el protocol que tenen de festes, que al
començament de la legislatura, hi havia tres locals d’oci que s’hi havia acolli, dos al Moll i
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un a Pollença. Altrament, i davant les festes de la Patrona, explica la senyora Xamena que
el que feren fou formació a altres espais d’oci, i s’hi adheriren quasi tots els bars de la
Plaça. Amb tot, considera la regidora que aquest protocol és molt útil i és l’únic que pot fer
l’Ajuntament.

Les  intervencions  en el  present  punt  es  troben  enregistrades  en  el  suport  digital  que
s’annexa mitjançant  enllaç adjunt  a l’índex del  document d’enregistrament  i  forma part
d’aquesta acta, degudament diligenciat per la secretària de la corporació  (minutatge de
03.28.58 a 03.43.56).

Una vegada contestades les preguntes formulades per escrit amb antelació a la celebració
de la sessió, per part de la regidora del grup municipal Tots – El Pi, senyora Vassallo, es
planteja oralment la pregunta següent:

1.- En relació amb les queixes que han aparegut a un mitja de comunicació digital
quant  a la línia de Bus 301 perquè va molt  plena,  dur retard,  etc.,  tenen pensat
demanar més línies per a Pollença que vagin direcció Palma exprés directament i
fins i tot en podria ser una que anàs Port de Pollença-Pollença-Aeroport?

Al respecte, explica el batle-president que ha sol·licitat una reunió amb el senyor Galmés,
que ja la té donada, i també amb la senyora Prohens, i que una de les qüestions que tenia
la  intenció  de  traslladar-los  era  precisament  pel  tema  del  transport.  En  aquest  sentit
comenta que hi  ha una sèrie de qüestions,  tot  el  que és el  bus llançadora que va a
Formentor que pugui sortir del Port i de Pollença, que això creu que seria important, així
com també el que la senyora Vasallo planteja a la pregunta, la possibilitat d’un bus que
vagi  a l’aeroport,  i  tal  vegada algunes freqüències que realment hi  pugui  haver en un
moment determinat. Per tant, considera el batle-president que això es pot sol·licitar però
que Transports de les Illes Balears haurà de definir quines són aquestes necessitats, però
ells  sí  que  ho  sol·licitaran,  ho  demanaran  i  considera  que  seria  important  que  tot  el
consistori hi estàs d’acord a sol·licitar aquest tipus de plantejament.

I sense més assumptes per tractar, el batle-president aixeca la sessió, de la qual com a
secretària, estenc aquesta acta.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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AJUNTAMENT PLE / Sessió ordinària núm. PL/2023/14

Índex del document d’enregistrament àudio de la sessió celebrada dia 28 de setembre
de 2023

Enllaç:  Link

Ordre del dia
Situació de
minutatge

Declaració  Institucional  en  relació  amb  el  terratrèmol  del
Marroc

De: 00:02:07

A:   00:04:00

A) PART RESOLUTIVA

1.- Aprovació de les actes de les sessions anteriors
De: 00:04:36

A:   00:05:20

2.-  Expedient  2610/2023.  Proposta  per  a  l'aprovació,  si
procedeix,  del  Compte  General  corresponent  a  l'exercici
2022 

De: 00:05:23
A:   00:13:57

3.-  Expedient  3727/2023.  Dació  de  compte  de  les
resolucions de Batlia contràries a les objeccions formulades
de  conformitat  amb  el  disposat  a  l’article  218  del  Reial
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el
text  refós  de  la  Llei  reguladora  de  les  hisendes  locals
(TRLHL),  en  redacció  donada  per  l’article  2  de  la  Llei
27/2013,  de  27  de  desembre,  de  racionalització  i
sostenibilitat de l’administració local (LRSAL)

De: 00:13:59

A:   00:29:06

4.-  Expedient  3044/2023.  Proposta  per  a  l'aprovació,  si
procedeix, de la modificació de la determinació de membres
que exerciran el seu càrrec amb dedicació exclusiva i fixació
de  les  seves  retribucions,  prèvia  ratificació  de  la  seva
inclusió a l'ordre del dia 

De: 00:29:09

A:   00:42:19

5.-  Expedient  3058/2023.  Proposta  per  a  l'aprovació,  si
procedeix,  de la  modificació de la determinació del  règim
d’indemnitzacions  per  assistència  efectiva  a  sessions  i
despeses ocasionades en l’exercici  del seu càrrec, prèvia
ratificació de la seva inclusió a l'ordre del dia 

De: 00:42:23

A:   00:47:38

6.- Expedient 3898/2023. Acord institucional de suport per a
la declaració de bé d'interès cultural (BIC) de l’obra de la
pauma a Mallorca 

De: 00:47:42

A:   00:59:30

7.-  Expedient  3897/2023.  Moció  presentada  pels  grups
municipals PSIB-PSOE i Més per Pollença en defensa de la
llengua catalana a la  sanitat  de les  Illes Balears i  de les
polítiques d'impuls de l'ús social del català 

De: 00:59:35

A:   01:22:12
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8.-  Expedient  3912/2023.  Moció  presentada  pel  grup
municipal TOTS - EL PI per una nova regulació turística que
permeti l'intercanvi de places i potenciï el canvi d'ús com a
mecanisme de decreixement turístic 

De: 01:22:17

A:   02:01:28

9.-  Expedient  3913/2023.  Moció  presentada  pel  grup
municipal TOTS - EL PI per l'eliminació total entre familiars
de l'Impost de successions 

De: 02:01:29

A:   02:31:08

10.- Propostes / Mocions d'urgència 
De: ---:---:---

   A:   ---:---:---

B) PART DE CONTROL

1.- Informació de Batlia / 2.- Dació de compte de resolucions
de Batlia

    De: 02:31:09

    A:   02:34:56

3.- Precs i Preguntes:
De: 02:35:00

   A:   03:45:48

3.1.-  Preguntes del grup municipal  Unió Mollera Pollencina
(RGE  núm.  2023-E-RPLN-15  de  dia  26  de  setembre  de
2023) corresponent a la present sessió plenària ordinària

De: 02:35:06

A:   03:00:39

3.2.- Preguntes del grup municipal Tots – El -Pi (RGE núm.
2023-E-RPLN-16 de  dia  26  de  setembre  de  2023)
corresponent a la present sessió plenària ordinària

De: 03:00:45

A:   03:28:50

3.3.-  Precs  i  preguntes  del  grup  municipal  Partit  Popular
(RGE  núm.  2023-E-RPLN-17 de  dia  26  de  setembre  de
2023) corresponent a la present sessió plenària ordinària

De: 03:28:54

A:   03:43:56

3.4 Preguntes formulades oralment
De: 03:44:02

A:   03:45:48
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